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In cinstea zilei de 23 AUGUST
Prin munca ucenicilor In întîmpinarea

In cinstea zilei de 23 August, u- 
ccnicii școlii profesionale Mau-Țze- 
dun, sub conducerea maiștrilor și a 
profesorilor de tehnologia meseriei și 
tehnologia metalelor, au executat di
ferite materiale didactice, machete de 
mașini, scule etc. Toate acestea au 
Imbogafit inventarul celor două ca
binete tehnice, al laboratorului de fi- 
zică.chimie, al cabinetului de desen 
și al atelierului școlar.

In munca depusă pentru înzestrarea 
cabinetelor tehnice s-au evidenfiat în 
mod deosebit ucenicii strungari și 
lăcătuși mecanici Moise Năstase, Boe-

Cu ajutorul oamenilor muncii
îndrumați de organizația de partid, 

locuitorii comunei însurăței, raionul 
Călmățui, regiunea Galați, au hotărit, 
în toamna anului 1955, să construias
că prin autoimpunere două săli de 
clasă, o cancelarie și o sală pentru 
păstrarea materialelor — anexă ia 
școala de 7 ani nr. 2.

Construcția. începută toamna tîr- 
zi‘i, a fost întreruptă din cauza tim
pului nefavorabil și reîncepută in

Pe marginea unei sesiuni de examene
De curind s-a încheiat sesiunea de 

vară a examenelor fără frecvență. 
Conducerea facultății noastre n-a pu
tut trage încă toate conoluziile cu pri
vire la organizarea și desfășurarea 
muncii secției fără frecventă, deoarece 
numeroși studenți vor da examene și 
în sesiunea de toamnă. Totuși, s-au 
putut trage și acum o serie de conclu
zii însemnate.

Este știut cît de necesare sînt pen
tru studenții fără frecvență care stu
diază individual, cursurile. De aceea, 
conducerea facultății noastre s-a pre
ocupat de redactarea unor cursuri spe
ciale în care, ținîndu-se seama de spe
cificul studiului fără frecvență, s-a 
pus un accent deosebit pe sistematiza
rea chestiunilor teoretice, pe exerci
țiile și problemele recapitulative, pe 
întrebările de control de la sfîrșitul 
capitolelor. Unele cursuri, cum sint 
cursurile de geometrie diferențială, de 
teoria funcțiilor, de astronomie, de 
ecua(ii ale fizicii matematice, de fizică 
teoretică etc. au adus un real folos stu
denților prin nivelul înadt de prezenta, 
re a cunoștințelor și prin claritatea ex
punerilor. Au fost însă și cursuri care 
au creat greutăți studenților, ca de 
pildă cursul de fizică generală pentru 
anul II și III, curs redactat pentru în- 
vățămîntul politehnic și care nu satis
face cerințele învățămîntuiui universi
tar. Pe lîngă acestea, unele cursuri au 
apărut prea tîrziu și au ajuns și mai 
tîrziu studenților Reiese deci clar că 
problema cursurilor trebuie să rămînă 
încă pe primul plan în atenția condu
cerii facultății.

La unele cursuri de matematică au 
fost redactate și îndrumare, care con
țin probleme complect rezolvate sau 
indicațiile necesare rezolvării lor. Ast
fel, îndrumarele pentru geometria ana
litică în spațiu și teoria funcțiilor au 
fost deosebit de utile studenților, aju- 
tîndu-i să înțeleagă mai bine materia, 
la aceste discipline. Pentru anul vii
tor noi ne propunem să introducem a- 
semenea îndrumare și la alte disci
pline.

Experiența ne arată, de asemenea, 
că studenții au nevoie și de anumite 
indicații cu privire la materialul biblio
grafic, de culegeri de probleme și 
exerciții cu referire la capitolele teo
retice pe baza cărora se pot rezolva 
aceste probleme.

In acest an, conducerea facultății a 
acordat o atenție mai mare temelor de 
control. In general, acestea au cuprins 
probleme fundamentale, aplicații ale 
celor mai importante probleme teoreti
ce. In urma schimbului de experiență 
cu facultățile similare de la Iași și 
Cluj, a fost redus numărul problemelor 
la fiecare lucrare. Și în acest an însă 
a existat un decalaj între greutatea 
problemelor propuse la temele de 
control și cele de la examene. Nivelul 
lucrărilor de control a fost în general 
bun. Studenți ca A. Chirilă din anul 
I, Gheorghe lonescu din anul III și 
alții au primit la lucrările de control 
numai calificative bune și foarte bune. 
Nivelul lucrărilor de control ale unor 

rescu Ion, Jalbă C., Penciu N., Ne- 
gut Adolf și alții care au contribuit 
la confecționarea unor piese de 
strungărie și lăcătușerie cum ar fi 
axe port cuțit pentru mașinile de 
frezat sau piese necesare pentru di
verse machete. Au fost executate de 
asemenea machetele cabinetului indus, 
triei, mașina de găurit cu coloană, 
cazan de presiune tip D. ciocan 
ajax etc.

Maiștrii Petre Ion, Rădulescu Petre, 
Uițu Constantin, Caragheorgheopol 
Constantin și Rizescu Dumitru au 
antrenat ucenicii anului 1 de la toa-

Elevii - strungari 

din anul II al șco

lii profesionale de 
ucenici nr. 4 din 1 

București și-au luat 

angajamentul in 

cinstea zilei de 23 

August si Îndepli

nească planul de 

producție înainte de 

termen.

In clișeu : aspect 

din atelierul de 

strungărie al școlii.

primăvara acestui an. Datorită muncii 
comitetului de sprijin și ajutorului 
dat de gospodăria agricolă colectivă 
..Grivița Roșie", in raza căreia se 
află școala, lucrările de construcție 
au fost executate în proporție de 
95%, ele urmind a fi terminate în 
cinstea zilei de 23 August. Elevii din 
însurăței iși vor începe in curind în
vățătura ia noile săli de clasă.

N. BOROȘ

studenți n-a reflectat însă exact cu
noștințele lor. Astfel, studenții AL 
Mărgăritescu din anul I, Petiș Florea 
din anul III și alții au căpătat 
la unele lucrări calificativul foarte 
bine. însă la exemen au obținut la a- 
celeași discipline calificativul insufici. 
ent. Rezultă că și anul acesta unii 
studenți du și-au lucrat singuri temele 
propuse în lucrările de control, ci 
le-au copiat de la alții.

Au existat și lipsuri ale recenzori- 
lor. Unele recenzii ate lucrărilor de 
control au fost îniîrziate, iar Ia unele 
lucrări nu s-au făcut observațiile criti
ce necesare — ceea ce, desigur, n-a 
putut contribui la buna pregătire a 
studenților.

Experiența ne arată că trebuie acor
dată mai multă atenție consultațiilor, 
că trebuie pus un accen; mai mare pe 
consultațiile scrise. Trebuie combătută 
mentalitatea unor studenți care înțe
leg greșit ros.ul consultațiilor, cerînd 
să li se rezolve problemele și exerci
țiile propuse în lucrările de control.

In perioada 1—15 iulie s-au desfășu
rat >n cadrul facultății cursuri și se- 
minarii pregătitoare. La cursuri au fost 
tratate problemele teoretice fundamen
tale. iar la seminarii s-au făcut aplica
ții. Studenții au apreciat mult cursu
rile ținute de conf. Halanay, conf. M. 
Antonescu și alții. In schimb, ei s-au 
arătat nemulțumiți de felul cum au 
decurs unele seminarii, care s-au trans-' 
format în cursuri studenții nefiind 
mobilizați să participe activ la lucrări.

In perioada de pregătire la toate 
obiectele n-a existat o coordonare 
între curs și seminar : ]a unele cursuri 
au fost dezvoltate prea mult anumite 
capitole, la altele s-a insistat prea 
mult asupra amănuntelor etc.

Perioada de pregătire se dovedește 
a fi deosebit de utilă. Ea este insă 
prea scurtă. De aceea, considerăm că 
trebuie luată în studiu propunerea fă

VIZITA PRIETENEASCA (citiți reportajul In pag. 3-a)

La 1 septembrie ac. va intra în funcțiune noua 
școală elementară mixtă de 7 ani din comuna Mili
tari. Clădirea acestei noi școli era extrem de nece
sară, căci în acest cartier sint foarte mulți copii și 
singura școală existentă era veche, neîncăpătoare și 
nu oferea condiții optime de învățătură copiilor.

In curtea vechii școli se ridică astăzi o școală nouă, 
dotată, pe lîngă 11 săli de clasă, cu un laborator, o 
cameră a pionierilor, o bibliotecă și două terenuri de 
sport.

In clișeu : Aspectul exterior al viitoarei școli ele
mentare mixte de 7 ani din comuna Militari.

te clasele la lucrările de reparare a 
truselor individuale, a utilajului de 
atelier, precum și la repararea mo
bilierului din cămin și din sălile de 
curs.

Conducerea școlii, sprijinită de or
ganizația de partid Și de grupa sin
dicală. a terminal in cinstea zilei de 
23 August lucrările de reparații cu
rente la localul școlii și la cămin, a- 
sigurind condiții mai bune de studiu 
și de trai ucenicilor in noul an șco
lar.

Prof. LEON TI.MBUȘIU

Realizările elevilor
Alături de oamenii muncii din uzi

ne și de pe ogoare, cadrele didactice 
și elevii de la școala de 7 ani nr. 8 
cu limba de predare maghiară din 
Satu Mare int'.mpină ziua de 23 Au
gust cu noi realizări in muncă.

Sub supravegherea cadrelor didac
tice, elevii au confecționat planșe 
pentru preda-ea geometriei și a 
limbii ruse. Totodată, cercul tehnic de 
timplărie al școlii confecționează ju
cării care vor fi dăruite elevilor cla
sei l-a. Tot în cinstea zilei de 23 Au
gust. colectivul sportiv al școlii a 
participat la un concurs interșcolor 
de tenis de masă, lucind cu echipele 
reprezentative ale diferitelor școli 
din Satu Mare, echipa noastră a Și 
obținut rezultate frumoase.

ALEXE MELEG!

pionierilor
casa pionierilor. Timpul petrecut aici 
este foarte plăcut pentru pionieri, de
oarece se organizează proiecții de dia- 
filme, dezlegări de ghicitori științifice, 
seri de basm și poezie, coruri, dan
suri etc.

Pină la 23 August se vor organiza 
la casa pionierilor două intilniri in
tre pionierii din taberele orășenești și 
reprezentanți ai organizațiilor ob
ștești din oraș. In cadrul acestor intil
niri, tovarășa M. Gal, secretar al co
mitetului regional U.T.M., le va vorbi 
despre activitatea pionierilor din Le
ningrad și Moscova. De asemenea, se 
vor organiza două excursii cu carac
ter turistic, vizitindu-se postul de 
radio-emisiune de la Juc, precum și 
gospodăriile agricole colective din 
Petrinzel, raionul Huedin și din Luna 
de Jos, raionul Gherla.

P. BUCȘA

La casa
In întîmpinarea zilei eliberării pa

triei noastre, colectivul pedagogic al 
casei pionierilor din Cluj a inițiat o 
serie de acțiuni interesante. O bună 
parte din planul de activitate a și 
fost îndeplinii. Astfel, in cea de a 
doua jumătate a lunii iulie, un grup 
de 60 de pionieri și 12 profesori au 
făcut o frumoasă excursie de două 
săptămini pe ruta Cluj—Vatra Dcr- 
nei — Iași — Galați — Sulina — 
Constanța — Vasile Roaită — Bucu
rești — Sinaia — Orașul Stalin. Pio
nierii nu vor uita niciodată această 
excursie, care le-a dat posibilitatea 
să viziteze multe locuri vestite ale 
patriei noastre.

Pentru sprijinirea activității tabe
relor orășenești, conducerea casei pio
nierilor a luat inițiativa ca șase d.n 
aceste tabere să-și desfășoare acti
vitatea, cite o zi pe săptămină, la

cută de unii studenți ca pregătirea să 
Se defășoare in două eiape: prima în 
vacanța de iarnă — pentru cursuri 
și consultații — și a doua la începu
tul lui iulie — pentru seminarii, lu
crări de laborator etc.

Răspunsurile date de studenți Ia 
examene ne-au atras atenția asupra 
unor probleme care vor trebui să stea 
în centrul preocupărilor noastre în a- 
nul viitor. Iată, de pildă, cîteva obser
vații pe marginea rezultatelor obținute 
la examenele de fizică. Dintre studen
ții care s-au prezentat la aceste exa
mene, unii au dat dovadă că și-au în
sușit foarte bine cunoștințele, alții au 
oarecare lipsuri și, din păcate sînt 
încă destui care nu și-au însușit în 
măsură suficientă materia prevăzută 
în programă.

Se știe că fizica, chiar și cea teoreti
că, are la bază în primul rînd expe
riența, cercetarea fenomenului fizic 
Miezul fizicii îl constituie fenomenele 
fizice, iar pentru înțelegerea acestora 
sînt necesare determinări experimenta
le. De aceea fizica nu poate fi înțe
leasă și însușită fără experiențe. Cu 
toate acestea, numeroși studenți de la 
cursurile fără frecvență au neglijat 
înțelegerea fenomenelor fizice. Ca ur
mare. cum este și firesc, fenomenele fi
zice au pentru aceștia un caracter ab
stract. fără nici o legătură cu viața, 
cu activitatea practică. Ei nu au reu
șit încă să vadă în funcționarea unui 
reșou electric, în plutirea unei bărci, 
în utilizarea unei ppmpe de bicicletă, 
a unei trompete etc., fenomene meca
nice, electrice, acustice ș.a.m.d. Mai 
mult decîf atît, se remarcă la studen
ții fără frecvență, în general, o lipsă 
de curiozitate în explicarea funcționă
rii diferitelor aparate și mașini cu care 
ei vin în contact zi de zj și care i-ar 
conduce la analiza unor fenomene fi
zice. Aceasta este cu atît mai grav cu 
cît cei mai mulți dintre studenții fără

sărbătorii
Ziua de 23 August este intimpinati 

de secțiile de învățămînt și de ca
drele didactice din regiunea Bucu
rești cu noi realizări, printre care 
cea mai însemnată este az-ea in 
folosință a unor noi localuri de 
școală.

In comunele Amara, Măr culeșii și 
Valea Ciorii, de exemplu, s-au ridi
cat noi școli prin autoimpunere. In 
comuna Sărățeni din raionul Urzi- 
ceni a început din primăvara acestui 
an construirea unei noi școli prin 
autoimpunere. Tineri și virstnici. in 
frunte cu tovarășii Gheorghe Aeacșu. 
Rada N. Stroe. Nicolae Ștefan și 
alții au muncit cu însuflețire pentru 
terminarea lucrărilor, boul lăcaș de 
Invățămint, care cuprinde două clase 
și o cancelarie, se ridică mindru in 
mijlocul satului. In curind, fiii și fii
cele țăranilor muncitori din această 
comună vor avea prilejul să se bucu
re de darul părinților lor, învățind In 
școala nouă.

Asemenea daruri sint pregătite 
pentru copiii lor și de țăranii munci
tori d:n comuna Vîrteju, raionul Dom
nești, de cei din comuna Progresul, 
raionul Brănești, sau de cei din co
muna B uz eseu, raionul Alexandria.

GH POPESCU

Consfătuirile raionale ale cadrelor 
didactice au început să devină o va- 

' loroasă tradiție a școlii noastre. 
; Schimbul larg de experiență pe care-1 

prilejuiesc acestea contribuie muit la 
j ridicarea nivelului științific și peda

gogic al muncii instructiv-eaucative.
■ to.uși, noi n-am folosit întotdeauna 
| din plin această formă de popuiari- 
i zare a experienței înaintate, ae aez- 
1 Datere a problemelor esenția.e a.e 
( școlii. Reieratele prezentate la uneie 
' consfătuiri ca și discuțiile purtate pe 
. marginea lor, departe ae a stirni în- 
j teresul cadrelor didactice, ae a le in-
, demna sa găsească soluțiile cele mai 
' juste pentru rezolvarea problemelor 
i muncii lor. au fost plicticoase, s-au
■ încheiat cu angajamente formale. A- 
I ceasta s-a datorit atît calității scă

zute a referatelor prezentate la con-
■ sfătuiri de unele secții de invățămint 
, raionale, care s-au ocupat de tot felul 
J de mărunțișuri fără a sublima ceea 
i ce este nou, valoros in procesul de

creștere a școlii noastre, cit și lipsei 
de pregătire a unor cadre aidacuce 
care veneau la consfătuiri fără a re
flecta ce vor împărtăși colegilor din 
propria lor experiența, ce ajutor vor 
cere.

Colectivul secției de Invățămint a 
regiunii Cluj, dindu-și seama că lip
surile arătate reprezintă o piedică 

. in calea realizăm scopului pentru 
I care au fost inițiate consfătuirile ra

ionale, și-a prepus să organizeze ast- 
I fej viitoarele consfătuiri, incit să per

mită fiecărui învățător și profesor 
să-și îmbogățească in mod real expe
riența pozitivă, să se reîntoarcă la 
școală pe deplin lămurit asupra sarci
nilor ce-i stau in față în noul an șco
lar.

In acest scop, de Ia începutul lunii 
apnlie noi am dat indicații secțiilor ra
ionale de invățămint cu privire la 
pregătirea constituirilor din august 
Litenor, am revenit, in sens, cerind 
sa se numească un inspector care 
să răspundă de întocmirea referatului 
de către un colectiv din cadre frun
tașe și am inaicat problemele mari 
asupra cărora sa se oprească in ana
liza muncii diif școii. in prezent, 
toate secțiile raionale au terminat ra
poartele. La ședința din 13—14 au
gust, ele vor ti analizate la regiune 
și se vor da îndrumări pentru refa
cerea pârtilor necorespunzătoare.

Atenția noastră, chiar și în etapa 
organizatorică, s-a îndreptat spre rea
lizarea obiectivului principal al con- 

’ sfătuinlor : popularizarea experienței 
i înaintate a școlii noastre. Pentru ca 

aceasta popularizare să constituie în- 
: tr-adevâr un ajutor în munca învăță
torilor și profesorilor, organele de în- 

| drumare și control și metodiștii au 
fost orientați ca, alături de problemele 
de ansamblu ce le revin, să se oprea
scă în deosebi asupra unei teme pe 
care s-o studieze sau să întreprindă 
studii asupra muncii unor cadre di
dactice irun.așe. Astfel, s-a întreprins 
studierea experienței profesorului de 
științe naturale Iosif Viehmann, de la 
școaia medie din Năsăud, de către 
inspectorul I. Holgia și metodistul Gh. 
Savin, studierea experienței profesoru
lui Apostol Popescu din Gherla de 
către tov. Lucreția Miron, metodistă ; 
experiența profesorului emerit Ștefan 
Man din Cluj, de către subsemnatul. 
De asemenea, s-a studiat experiența 
școlilor din Cluj pe următoarele teme: 
„Elemente de po.itehnizare în școlile 
din regiunea Cluj, cu deoseDire la școa
la experimentală nr. 6“ de către tov. 
Vaier Popa, șeful cabinetului pedago- 

I gic regional ; „Activitatea diriginți- 
lor și consiliilor pedagogice" de că
tre Teodor Nuclea, Vaier Popa și T. 
Frișan ; ..Exprimarea corectă orală șl 
scrisă" de caire tov. Lucreția Miron ; 
„Formarea noțiunilor istorice la elevi 
în clasele V—VII" de către Vasile 

! Popa, metodist la cabinetul pedagogic 
regional; „Excursiile și vizitele șco
lare", de către tov. Eugen Seconu, in
spector regional.

Probleme cu conținut asemănător 
au fost urmărite și de unii inspectori 
raionali ca Gh. Găzdoc și 1. Dihor 
de la Năsăud, de unii directori de 
școli ca O. Viad, din Abrud, M. Da
vid din Cluj, sau chiar de unii pro
fesori și învățători ca N. Patroc, în
vățător în raionul Zalău, V. Fotti, 
profesor în raionul Jibău, Apostol Po
pescu, profesor din Gherla etc.

Din subiectele enumerate mai sus 
și din altele multe care se întîlnesc 
în cîmpul vast al muncii educative, 
referatul ce se va prezenta la Cluj 
a selecționat cu grijă numai un mă
nunchi de 4—5 probleme pe care le-a 
tratat aprofundat, îlustrîndu-le cu un 
material faptic semnificativ, stabilind 
și unele generalizări.

Printre altele, va fi analizată din 

frecvență sînt învățători și profesori 
și trebuie să contribuie activ la reali
zarea învățămîntuluî politehnic în 
școala de cultură generală. Fără în
doială, una din cauzele care au dus la 
această situație este și faptul că nu 
toți studenții au avut posbiiitatea de 
a face experiențe în laborator. Aceasta 
se confirmă cu atît mai mul:, cu cit 
studenți ca Nicolae Ionașcu, Alexan
dru Goanță, Veronica Tofan, Nicolae 
Omeag, Maria Tănase și alții, care 
au executat diferite experiențe de fizică 
în laboratoarele școlare, au apreciat 
importanța cunoașterii fenomenelor fi
zice, au dat dovadă de o bună pregă
tire și de aceea au răspuns cu multă 
ușurință la întrebările ce li s-au pus 
la examen.

Va trebui ca. pe viitor, să acordăm 
mai multă atenție organizării lucră
rilor practice în perioada de pregătire. 
Este drept că am încercat să facem a- 
ceasta și pînă acum, însă ritmul rapid 
de pregătire nu a dat studenților po
sibilitatea de a aprofunda și a înțele
ge bine fenomenele fizice care le-au 
fost prezenta'.e.

O altă lipsă care s-a putut constata 
la unii candidați — și chiar printre 
acei care predau fizica — este cunoaș
terea parțială a materiei, ignorarea 
unor capitole însemnate. De multe ori, 
capitolele neglijate au fost înseși ca
pitolele de bază în cunoașterea fizicii. 
Astfel, unii studenți consideră că pot 
studia optica sau electricitatea (curen
tul alternativ) fără a cunoaște capito
lul referitor la oscilații și unde, că se 
poate studia fizica atomică fără cu
noașterea elementelor de bază ale me
canicii și electricității. Așa se explică 
faptul că acești studenți nu au putut 
da răspunsuri mulțumitoare asupra 
unor chestiuni simple ca principiul lui 
Pascal, reflexia luminii, legea lui Ohm 
etc. care de altfel fac parte din mate
ria prevăzută pentru școala medie.

Mulți studenți execută neglijent de
senele și figurile geometrice. Au fost 
studenți care au desenat un vas cu apă 
fără să indice suprafața liberă a apei 
din vas. sau n-au știut să schițeze 
mersul razelor și formarea „imaginii 
într-un microscop. Se știe însă că de
senul clar, excutat cu grijă poate în
locui de multe ori experiența pe ca'e 
n-ai posibilitatea s-o faci și ajută la 
înțelegerea fenomenelor.

Ridicarea nivelului de pregătire a 
studenților fără frecvență depinde atît 
de ei înșiși, cît și de noi, cadrele di
dactice. Va trebui să ne preocupăm în 
permanență de crearea tuturor condi
țiilor necesare unei cît mai bune des
fășurări a studiului individual, a 
cursurilor de pregătire, să le dăm tot 
ajutorul de care dispunem. Studenții 
fără frecvență trebuie să acorde însă, 
în ace’ași timp, o atenție mai mare 
studierii și însușirii tuturor cunoștin
țelor prevăzute de programă.

M. BADEA și GH. BRATESCU 
prodecani ai Facultății de fizică-ma- 
tematică de la Universitatea ,.C. I.

Parhon",

punct de vedere pedagogic și popula
rizată experiența proiesorului de fi
zică emerit Ștefan Man. Membrii 
cercurilor conduse de acesta la școala 
medie din Năsăud și apoi la școala 
pedagogică din Cluj au reparat apara
tele existente în laboratoarele de fi
zică (galvanometru, mașini electro
statice, telegraful Morse, aparate op
tice, bobine de Inducție, cutia cu re
zistențe etc.) ; au confecționat apa
rate simple. în vederea complec.arii 
utilajului laboratoarelor (transforma
tor de lipit, caleidoscop, epidiascop, 
bare magnetice, ace magnetice și elec
tromagnetice, întrerupătoare Morse, 
vibratoare model de sonerie, planșe cu 
sonerie, motoare electrice în minia
tură, oscilator electromagnetic, circuit 
oscilant); au reparat și au instalat 
conducta electrica în tuoul Bergmann; 
au r<dioticat școlile respective; au ins
talat tabloul de distribuție, cu toate 
aparatele necesare (voltmetru, am- 
permetru, Întrerupător, reostat — cea 
mai mare parte confecționate de 
elevi); au reparat și confecționat apa
rate de radio; au construit o uzină 
electrică etc. In cadrul activității ace
stor cercuri, studiul teoretic lărgit, u- 
neori nou (față de curs) al proble
melor s-a împletit la fiecare pas cu 
preocupările practice, asigurîndu-se 
formarea conștientă a deprinderilor 
practice și dezvoltarea gîndirii elevi
lor in domeniul respectiv, fn felul a- 
ces'.a, tov. Man a realizat însemnate 
elemente de politehnizare a învăță
mîntuiui.

Exemplele selecționate în referatele 
ce se vor prezenta la consfătuirile din 
vara aceasta vor reflecta, cu deosebire, 
teme strîns legate de sarcinile tra
sate în Hotărîrea partidului și gu
vernului cu privire la îmbunătățirea 
invățămîntului de cultură generală. 
Astfel, se vor ilustra cu exemple con
cludente : valorificarea elementelor de 
politehnizare în predarea matematicii, 
fizicii, chimiei, geografiei, experiența 
înaintată în laborator, munca pe lotul 
școlar, organizarea excursiilor și vi
zitelor; importanța participării directe 
a elevilor la munca productivă în 
întreprinderi; dezvoltarea exprimării 
corecte orale și scrise, ca rezultat al 
frontului comun pe școală ; experiența 
profesorilor (învățătorilor) care nu au 
corigenți și- repetenți în clasă.

Pe baza studierii propriei activități, 
pe baza evaluării obiective a muncii 
desfășurate timp de un an, va trebui 
să dezvăluim cu mai multă seriozi
tate la consfătuiri greșelile tipice, 
cele mai frecvente întîlnite în proce
sul de învățămînt, pentru ca, fiind 
conștienți de ele, de cauzele lor, să 
putem găsi cele mai bune măsuri 
pentru continua perfecționare a meto
delor de instruire și educare a ele
vilor. Din observațiile culese în tim
pul anului școlar de către inspectori 
și metodiști, ca și din studierea ra
poartelor de sfîrșit de an rezultă cî
teva lipsuri esențiale în școlile re
giunii noastre : dezvoltarea vorbirii și 
a scrierii corecte se situează la ni
velul minim sau cel mult mediu al 
cerințelor programei școlare; dezvol
tarea gîndirii și a spiritului de obser
vație rămîn în urmă față de dezvolta
rea memoriei mecanice; legarea teo
riei de practică este slabă în majori
tatea școlilor din regiune, fapt care 
generează formalismul. Noi așteptăm 
ca învățătorii și profesorii să dezbată 
pe larg la consfătuiri, aceste lipsuri, 
propunînd și măsuri concrete pentru 
înlăturarea lor.

Calea cea mai directă și eficace 
pentru înlăturarea formalismului în 
școala noastră este îndeplinirea sarci
nilor cu privire la realizarea învăță- 
mîntului politehnic. In cursul anului 
școlar 1956—57, Ministerul Invăță- 
mîntului va înzestra 5 școli din re
giunea noastră cu aparatele nece
sare pentru politehnizare. Noi ne gîn- 
dim ca cel puțin să dublăm acest nu
măr, întrucît avem posibilități în acest 
sens. Pentru dotarea unităților șco
lare cu unelte, mașini și materiale, 
printr-o muncă stăruitoare de lămu
rire, vom asigura un sistem de patro
nare în care școlile și întreprinderile 
să fie cointeresate în munca de creș
tere a unor cadre cît mai bine pre
gătite.

Succesul consfătuirilor depinde mult 
de felul cum ele vor fi pregătite 
de către organele de învățămînt, dar 
și de atitudinea pe care o luăm fie
care dintre noi față de acest larg 
schimb de experiență. Venind la con
sfătuiri, să nu așteptăm numai să 
învățăm de la alții, ci să ne punem 
problema : ce au învățat, ce pot în
văța ceilalți colegi de la noi ?

TEODOR GAL
șeful secției de învățămînt 

a regiunii Cluj

C ă m i ne 
pentru studenți

Pentru îmbunătățirea continuă a' 
condițiilor de trai ale studenților, 
Ministerul Invățămîntului execută 
importante lucrări de construcții 
în diferite centre de invățămint 
superior din țară.

O parte din aceste construcții, 
cum sînt căminele studențești de 
pe lîngă Universitatea „Victor 
Babeș** din Cluj, Institutul politeh
nic din Iași, Institutul tehnic na« 
val din Galați și Institutul fores< 
tier din Orașul Stalin vor fi ter« 
minate înainte de începerea nou
lui an școlar. Aceste cămine sint 
construcții moderne, cu mai mul-i 
te etaje, care cuprind zeci de dor- 
mitoare, săli de meditație, fiind 
dotate cu tot confortul necesar.

Prin darea în folosință a noh 
lor cămine, numărul locurilor In 
căminele studențești va crește ia 
anul școlar 1956—1957 cu aproxh 
mativ 2000.

In orașele Cluj și Iași sînt Ir» 
curs de construcție două noi căi 
mine studențești cu o capacitate 
de 600 de locuri fiecare.

I
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Comisie 
tehnico-artistică 

pentru jucării
Puțini știu că ursuleții, iepurașii, bi

cicletele, mașinile cu arc, păpușile, ca 
și multe alte jucării din vitrinele ma
gazinelor au fost studiate de specia
liști, pedagogi și educatori, înainte 
de a fi omologate pentru producția tn 
serie.

Pentru a dezvolta la copii dragos
tea pentru ceea ce este nou și folosit 
tor, pentru știință și tehnică, pe lin
gă Ministerul Invățămîntului a fost 
formată o comisie de revizuire și îm
bunătățire a calității diverselor tipuri 
de jucării. Se organizează periodic 
concursuri în întreprinderile și coo
perativele producătoare de jucării și 
noile tipuri alese sînt introduse In 
fabricație cu avizul comisiei formate 
din reprezentanți ai diferitelor minis
tere.

In primul semestru al acestui an, 
comisia tehnico-artistică pentru jucării 
a aprobat mai mult de 60 noi proto
tipuri de jucării, printre care vagoa
ne de tramvai, autobuze, avioane, au
tomobile cu schimbător de viteză, a- 
parat individual pentru proiectat dia- 
filme, cărucior-balansor, mașină de 
gătit „Aragaz", figurine din cauciuc, 
jocuri distractive din lemn și tablă 
litografiată și altele.
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Vom munci cu tot mai multă perseverență
Hotirirea Comitetului Central al 

P.M.R. și a Consiliului de Miniștri al 
Republicii Populare Romine cu privi
re la îmbunătățirea Invățămintului de 
cultură generală din R.PR. cuprinde 
măsuri de o însemnătate hotăritoare 
pentru ridicarea pe o treaptă mai inal- 
tă a muncii de instruire și educare a 
viitorilor constructori ai socialismu
lui, pentru desăvlrșirea revoluției cul
turale in patria noastră. Mobilizați 
de prevederile ei, oamenii muncii din 
școlile Capitalei se pregătesc intens 
pentru noul an școlar.

Datorită măsurilor luate de Comi
tetul executiv al sfatului popular al 
Capitalei, pină la 23 August vor fi 
date in funcțiune școlile de 7 ani 
Alexandria, Străulești, Militari și Tu
nari, urmind ca pină la 7 Noiembrie 
să fie date in folosință încă două lo
caluri noi de școală (Vatra Luminoasă 
și bucureștil-Noi). In afară de aceasta, 
comitetul executiv a alocat din fond 
local suma de 2.500.000 lei pentru 
construirea a 18 săli de clasă la dife
rite școli din Capitală, iar in două 
școli mari, școala medie de fete nr. 10 
și școala din Apărătorii Patriei, se fac 
reparații capitale, in valoare de 
2.000.000 de lei. De asemenea, se des
fășoară reparații curente la uh nu
măr de 305 localuri de școli și au 
fost terminate lucrările la un număr 
de 49 unități școlare.

Secția de învățămint a Capitalei își 
îndreaptă eforturile in deosebi -n spre 
asigurarea condițiilor care să înles
nească introducerea invățămintului po
litehnic. Vom da cea mai mare aten
ție problemelor predării matematicii, 
fizicii, chimiei, științelor naturale, geo
grafiei, desenului liniar — obiecte ce 
constituie baza invățăip'niului politeh
nic. Cabinetul pedagogic al secției de 
tnvățămint va îndrepta tematica pri
melot ședințe ale cercurilor pedago
gice, mai ales la obiectele menționate 
mai sus, în spre dezbaterea concretă a 
căilor menite să lege cit mai strîns 
predarea de practică. De asemenea,

Măsuri menite să ridice la un nivel înalt 
activitatea școlilor

Cu mult entuziasm au primit ca
drele didactice, părinții și elevii din 
regiunea Baia Mate feefenta Hotărire 
a C.C. al P.M.R. și a Consiliului de 
Miniștri cu privire la îmbunătățirea 
învățămîntului de cultură generală. 
Prevederile acestei Lfotărîti constituie 
un vast program de măsuri, menit 
să ridice la un nivel tot mai înalt 
munca insttilctiv-eduCativă a școlii 
din țara noastră.

Lucrătorii din învățămint din re
giunea noastră au ți pornit munca 
pentru îndeplinirea prevederilor Ho- 
tăririi. Ei acordă în deosebi o mare 
atenție măstlritor cu privire la poii- 
tehnizarea invățămintului — calea 
cea mai sigură perttru legarea școlii 
de cultură generală de practica cons
truirii socialismului, factorul prin
cipal pentru realizarea educației mul
tilaterale a tineretului.

Primii pași înspre înfăptuirea învă- 
țămîntului politehnic s-au făcțit In 
școlile regiunii noastre încă din anii 
trecuți. Astfel, s-a început amenaja
rea de ateliere la cîieva șCoii medii, 
cum sînt școala medie nr. 1 din Satu 
Mare, școala medie nr. 2 din Sighet 
etc. Pînă la începerea anului școlar, 
aceste ateliere vor fi utilate cu cele 
necesare, astfel îneît să se poată e- 
fectua lucrări practice in condiții cît 
mai bune. In același timp, în alte 
școli vor lua ființă noi ateliere. În
treprinderi ca uzinele „Gh. Gheorghiu- 
Dej“ din Baia Mare, ,,Unio“ din Satu 
Mare etc. vor sprijini școlile în vede
rea utilării atelierelor. De asemenea, 
întreprinderile vor trebui să înlesneas
că vizitarea de către elevi a atelie
relor lor. Fabrica „Unio" din Satu 
Mare, pe lingă care funcționează o 
școală profesională, va asigura elevi-

De ce există lipsuri in munca de 
din regiunea Galați ?

școlarizare
Una dintre sarcinile de bază puse 

în fața invățămintului nostru de că
tre Directivele Congresului al II-lea 
al Partidului Muncitoresc Romîn este 
aceea a cuprinderii în școala elemen
tară a tuturor copiilor de vîrstă șco
lară și a cuprinderii în clasele V—VII 
a 90% din absolvenții clasei a IV-a 
pină în anul 1960, creindu-se astfel 
premizele pentru trecerea la învăță- 
mintul general de 7 ani. Luptînd pen
tru îndeplinirea acestei sarcini, sec
țiile de învățămint, organele sindi
cale a.'ie muncitorilor din învățămint 
și cadrele didactice au datoria să-și 
sporească eforturile, să folosească din 
plin experiența bună în acest dome
niu și să înlăture greșelile și lipsurile 
din trecut.

Care este, din acest punct de ve
dere, situația în regiunea Galați ? 
După datele statistice de ia sfîr- 
șitul anului școlar 1955—56, rezultă 
că în această regiune s-au obținut u- 
nele succese în ceea ce privește cu
prinderea copiilor de școală în pri
mele patru clase elementare. Din cei 
70.444 copii înscriși la începutul anu
lui școlar, au frecventat regplat cursu
rile 98,58%. Aceasta se datorește fap
tului că unele secții de învățămîn' 
și numeroase cadre didactice s-au 
preocupat cu atenție de proble
ma școlarizării. Astfel, au fost luate 
măsuri pentru dezvoltarea rețelei șco
lilor de 4 ani pînă în cele mai depăr
tate cătune. Numeroase cadre didac
tice au desfășurat, încă înainte de des
chiderea cursurilor, o intensă muncă 
de lămurire în rîndurile părinților și 
ale copiilor. Efectele acestei munci 
n-au întîrziat să se arate. De pildă, 
școala nr. 2 din comuna Pechea a 
școlarizat toți copiii din raza sa ș-i a 
asigurat o frecvență regulată, în tot 
timpul anului școlai. a tuturor elevi
lor. Mulți inspectori școlari și-au în
dreptat atenția și eforturile mai ales 
spre ace'e comune unde acțiunea de 
școlarizare ridica probleme mai grele 
lămurind numeroși părinți asupra în
semnătății învățăturii.

O altă măsură luată de către sec
țiile de învățămint raionale a fost 
aceea că au ținut la zi evidența no

C. Petricu
directorul secției de învățămint 

a Capitalei

cabinetul va pune la dispoziția ca
drelor didactice bogate colecții de 
materiale privitoare la politehnizare, 
atit in legătură cu problemele gene
rale ale muncii instructiv-educative 
cit și in legătură cu fiecare discipli
nă de învățămint.

In cursul lunii august, secția de 
tnvățămint va organiza două semi- 
narii cu directorii școlilor medii și de 
7 ani, in legătură cu scopul, conținu
tul și căile de politehnizare a invăță
mintului.

Secția de învățămint s-a preocupat 
de organizarea unui mare număr de 
ateliere in diferite școli din Capitală, 
cu a/utorul întreprinderilor. Astfel. în 
raionul Tudor Vladimirescu se va or 
ganiZa un atelier care să deserveas
că mai multe școli. Atelierul va fi in 
zesirat de întreprinderea Mat gas Ra- 
kosi“. In raionul Grivița Roșie, la 
școala de 7 ani mixtă nr. 170, se va 
organiza cu ajutorul întreprinderii 
„Chivu Stoica" un atelier de lăcătu- 
șerie și tîmplărie, iar la școala mixtă 
de 7 ani nr. 171 va lua ființă un ate
lier mecanic înzestrat prin grija șt 
sprijinul Atelierelor C.F.R. ,Grivița 
Roșie". La școala mixtă de 7 ani nr. 
176 va fi instalat, cu sprijinul Ateli
erelor P.T.T. un atelier de radio; la 
școala medie nr. 3 va fi organizat un 
atelier de tîmplărie, iar I.T.B. va 
organiza la școala medie mixtă nr. 
6 un atelier de tîmplărie. Cu spriji
nul comitetelor raionale de partid, 
în atelierele unui număr de școli pro
fesionale ale diferitelor întreprinderi 
se Organizează desfășurarea activității 
practice, după experiența școlii mixte 
nr. 57 din raionul 23 August.

Șefii secțiilor de învățămint raio
nale au luat măsuri ca directorii șco

Peiru Șandru 
șeful secției de învățămint 

a regiunii Baia Mare

lor școlilor medii din localitate con
diții pentru a efectua lucrările prac
tice îh atelierele acestei școli.

Lucrările practice organizate la 
majoritatea școlilor pe parcelele ex
perimentale au contribuit efectiv la 
înarmarea elevilor cu temeinice cu
noștințe și deprinderi practice agri
cole. Pariicipînd la aceste lucrări, e- 
levli și-au aprofundat cunoștințele în
sușite în cadrul lecțiilor cu privire la 
viața plantelor, la dirijarea creșterii 
și dezvoltării lor, s-au înarmat cu te
meinice cunoștințe despre bazele bio
logiei materialiste. Totodată elevii ău 
învățat să aplice aceste cunoștințe, să 
minuiască uneltele agricole, să execu
te diferite lucrări de pregătire a solu
lui, de îngrijire a plantelor etc. In 
munca pe loturile experimentale s-au 
Obținut în anui școlar trecut rezultate 
deosebit de bune la școlile din comu
nele Lăschia, Cornenl, Eriu, Sincrai, 
Supurul de jos, Vad. Sălișiea etc. 
Secțiilor de învățămint raionale le re
vine sarcina de a lărgi experiența po
zitivă a acestor școii. Urmează ca 
unele comitete executive ale sfaturilor 
populare comunale ca cel din comuna 
Negrești, raionul Oaș sau cel din co
muna Ardusat, paionul Șomcuța Mare, 
care au neglijat pînă acum problema 
loturilor, să âsigUre școlilor parcele 
corespunzătoare, astfel ca în anul șco
lar care Va începe în curînd toate 
școlile din regiune să aibă loturi ex
perimentai».

Măsurile în legătură cu rețeaua 
școlară urmăresc traducerea în viață 
a Hotărîrilor Congresului al II-lea al 

minală a elevilor neșcolarizați. In fie
care lună secțiile au cerut informări 
cu privire la situația școlarizării, în 
care să se arate ciți din copiii neșco- 
îarizați au fost aduși la cursuri și 
prin ce mijloace, cîți copil au rămas 
neșcolarizați și din ce cauze. Pe baza 
acestei evidențe s-au putut lua unele 
măsuri eficiente. Astfel, secția de în- 
vățămînt a raionului Panciu a con
struit în satul Lingurari — Mărășești, 
unde erau mulți copii neșcolarizați, 
un local de școală. De asemenea, s-a 
luat inițiativa să se construiască un 
local nou de școală în satul Ciureștii 
Noi, comuna Boloșești, raionul Be- 
rești.

Există însă urftle raioane în care 
procentul copiilor neșcolarizați a de
pășit procentul mediu pe regiune. Așa 
stau lucrurile în raioanele Tecuci, 
Vrancea etc. Este îngrijorător îndeo
sebi faptul că numărul cel mai mare 
de neșcolarizați se constată la clasa 
l-a. La această clasă s-au acumulat 
an de an repetenți din cauza neșco- 
larizării. Situația aceasta se datorește 
muncii deficitare a organelor locale 
de învățămint și mai ales comodității 
unor cadre didactice care au așteptat 
să le vină toți copiii la școală din 
prima zi fără să facă însă nici un 
efort pentru aceasta.

însemnătatea muncii de lămurire 
este pe deplin dovedită de exemplul 
școlilor din comuna Pechea. In timp 
ce la școala nr. 2 din această comună 
există, după cum s-a arătat mai sus, 
o situație foarte bună din punctul de 
vedere al școlarizării, la școala nr. 1, 
ale cărei cadre n-au dus muncă de 
lămurire, au rămas neșcolarizați peste 
20 de copii, deși condițiile de func
ționare ale acestei școli sînt absolut 
identice cu condițiile în care funcțio
nează școala nr. 2.

Lipsuri serioase există în regiunea 
Galați mai ales în realizarea planului 
de școlarizare la clasele V—VIL La 
existenta acestor lipsuri a contribuit 
fe'ul defectuos în care a fost organi
zată rețeaua școlară. Secția de învă- 
țămînt a regiunii Galați a luat, ce-i 
drept, unele măsuri pentru organiza

lilor, în strînsă legătură cu conduce
rile întreprinderilor, să planifice încă 
din timpul vacanței desfășurarea ac
tivității practice, în așa fel ca aceas
ta să înceapă odată cu deschiderea 
noului an școlar.

Pentru realizarea invățămintului e- 
lementar obligatoriu și a planului de 
școlarizare la clasele V-X, precum ?’• 
pentru îmbunătățirea rețelei școlilor de 
cultură generală, In Capitală s-au co
masat un număr de 12 școli de 7 ani 
și 4 școli medii. Cu ajutorul comisii
lor permanente de deputați, al comi
siilor de femei și al comitetelor cetă
țenești s-a cercetat situația celor 52 
de copii rămași neșcolarizați în cla
sele IIV in anul școlar 1955136, sta- 
bilindu-se măsuri concrete pentru 
fiecare caz in parte.

Se va realiza, tncepind din acbst an, 
introducerea treptată a invățămintului 
mixt la majoritatea școlilor de 7 ani. 
In momentul de față, problema mix- 
tării Invățămintului îi preocupă mult 
pe pedagogi și pe părinți. Rezolva
rea justa a Acestei probleme pune in 
fața noastră sarcini pline de răspun
dere — in pfiinul rînd sarcina de a 
asigura in fiecare școală colective di
dactice închegate, care să desfășoare 
temeinic munca educativă în rîndu
rile elevilor. Secția de învățămint a- 
cordă o mare atenție problemei încă- 
drării școlilor cu cadre calificate. In 
momentul de față, încadrările Jîrtt 
terminate, ele fiind rezultatul unei 
mutici colective dusă de secția de în- 
vățămînt cu comitetele sindicale oră
șenești și raionale.

Slntem hotăriți să luptăm cu stă
ruință pentru traducerea în viață a 
prevederilor recentei Hotărîri a Parti
dului și guvernului cu privire la îm
bunătățirea invățămintului de cultură 
generală. In noul an școlar vom munți 
cu mai multă perseverență pentru a 
ridica la o treaptă superioară orga
nizarea și îndrumarea muncii de in
struire Și educare a tineretului din 
școlile Capitalei.

P.M.R., care prevăd realizarea învă- 
țămîntu.lui de 7 ani general și obli
gatoriu în cel de-al doilea cincinal. 
In regiunea noastră, cuprinderea ab
solvenților Clasei a IV-a în clasă a 
V-a a atins îrt ânul școlar trecut 
un procent de 47%. Printr-o am
plasare mai justă a școlilor de 7 
ani șl prin mărirea numărului aces
tora, au fost create condiții pentru Ca 
în antil școlar viitor acest procentaj 
să Crească la 70%. In afară de orașe 
și centre de raioane, în mai mult de 
24 localități din regiune cum sînt 
Medieșui Aurit, BerVeni, Corneni etc. 
există toate condițiile pentru ca toți 
absolvenții clasei a IV-a din anul 
școlar trecut să fie cuprinși în clasa 
V-a. Ne revine sarcina de a luat toate 
măsurile pentru 0 folosire cît mai lar
gă a acestor condiții,, pentru a asigura 
realmente cuprinderea tuturor elevilor 
in școli.

Cu o deosebită atenție trebuie să 
ne preocupăm și de miXtârea șcblildr. 
In Orașul Satu Mare, unde pîtlă în 
anul tfecut au funcționat numai școli 
de băieți sau de fete, în momentul de 
față, cu sprijinul comitetelor de pă
rinți, se duce luiptă pentru crearea 
unor condiții cît mai bune pentru mix. 
tarea acestor școli

Sub îndrumarea organelor de partid, 
cadrele didactice din regiunea noastră, 
secția de învățămint regională și sec
țiile de învățămint raionale, ca și or
ganele sindicale a’e lucrătorilor din 
învățămint vor depune toate efortu
rile pentru traducerea în viață a Ho- 
tărîrii cu privire lă îmbunătățirea în
vățămîntului de cultură generală, 
care este o nouă expresie a atenției 
și grijii de care se bucură în țara 
noastră școala și slujitorii ei, 

rea unei rețele școlare care, pe de o 
parte, să asigure clase duble de elevi, 
iar pe de altă parte, să aducă școala 
la îndemîna elevilor. Totuși, lucrurile 
nu stau pretutindeni așa. Astfel, școa
la de 7 ani din Cotești, raionul Foc
șani, deservește 11 sate, unele la dis
tanțe de peste 10 km și cu o popu
lație ce depășește cu mult posibilită
țile de cuprindere ale școlii și inter
natului din Cotești. In același timp, 
insă, lingă Cotești, la o distanță de 
doi kilometri, în satul Budești, func
ționează o școală de 7 ani care n-a 
avut efectivul necesar de elevi. N-ar 
fi fost mai bine ca secția de învăță- 
mînt a raionului Focșani să transfere 
școala de 7 ani din Budești într-unul 
din satele depărtate, iar elevii din Bu
dești să vină la școala din Cotești?

O altă cauză care a contribuit la 
existența acestor neajunsuri o cons
tituie numărul insuficient de internate 
și lipsa unor gospodării anexe care 
să asigure elevi'or interni o întreți
nere cit mai bună. In regiunea Galați, 
la peste 200 de școli de 7 ani care 
funcționează la sate abia au fost cca. 
70 de internate deși numărul nece
sar de internate trece de 100. Chiar 
și acolo unde au existat internate a- 
cestea n-au funcționat întotdeauna în 
condiții bune, iar unele din ele s-au 
desființat în cursul, anului școlar, 
ceea ce a avut ca urmare faptul că o 
Darte dintre elevii din internate au 
părăsit școala. Astfel, ,1a Bereșii, loca
lul internatului a fost luat de către 
comitetul executiv al sfatului popular 
și folosit în alte scopuri, din care 
cauză majoritatea e'evilor din comu
nele Bălintești și Pleșa au fost siliți 
să facă drumul pe jos sau cu trenul, 
venind adesea cu întîrziere la școală 
sau părăsind-o. Alte internate s-au 
desființat în cursul anului școlar din 
cauzia proastei gospodăriri a directori
lor de școli. Așa s-a întîmplat la Fru- 
mușița. raionul Galați, la Barcea, ra
ionul Tecuci, la Gănești, raionul Be- 
reștj sau la Ivești, raionul Liești. Ne
păsarea condamnabilă a directorului 
și a cadrelor didactice de la școala 
din comuna Paltin a dus la desfiin-

Pe parcela unei școli 
de patru ani

Parcela experimentală pe care v-o 
înfățișam aparține școlii elementare 
din comuna Gtnciova, comună așezată 
în plină regiune agricolă, pe malul 
drept al Jiului. în apropierea Dunării.

învățătorii Marin și Ileana Stănescu 
și-aU dat seama că, printr-o muncă 
organizată cu multă chibzuință pe 
parcela experimentală, ei vor putea nu 
numai să înarmeze copiii cu cunoștin
țele și deprinderile agricole prevăzute 
în programa școlară, ci șl »ă demon
streze în fața țăranilor muncitori su
perioritatea metodelor agrotehnice 
înaintate.

Munca nu le-a fost deloc ușoară. 
Pentrucă terenul este in pantă și în 
timpul ploilor torențiale se produceau 
eroziuni, au organizat mai întîl lucrări 
de amenajare : un șanț îti formă de 
centură care să canalizeze apa, și o 
plantație de salcîmi în partea de apus, 
care să încetineze cursul șuvoiului și 
îh același timp să apere terenul con
tra viscolelor.

Planul lor de cultură pentru anul 
1956 cuprinde ; 4 ari plantați cu sal- 
cîffii. 15 ari cu bumbac, 84 m.p. cu 
floarea soarelui. 60 m.p. cu porumb, 
100 m p. cu cartofi, 150 m.p. cu fasole. 
52 m.p. cu ricin, 60 m.p. cu roșii, 100 
m.p. cu pomi fructiferi.

Lucrările pregătitoare au început din 
I toamnă. S-au ales din produsele ob- 

țihute în 1955 roșiile cele mai bine 
dezvoltate și li s-au luat semințele- 
S-au strîns apoi știuleți din soiurile 
pure de porumb : porumb romînesc de 
Studina șl dintele calului. S-au adu
nat semințe de gutui și cireș, care lip
seau din mica ipepinieră, precum și 
sămînță curată de floarea soarelui, 
soiul Jdanov. S-au cules și s-au pus 
la păstrare semințe de ricin și tuber
culi de cartofi. Tot în toamnă s-au 
săpat cu caismaua parcelele unde tre
buiau să se însămînțeze semințele 
de flori și pomi; Parcelele mari au fost 
arate cu pluguri de către părinții e- 
levilor.

Elevii au făcut interesante lucrări și 
observații si în timpul iernii. Au în
grijit și observat mușcatele plantate 
din toamnă. Au îngrijit și au urmărit 
creșterea plantelor agățătoare de or
nament. 'Au îngrijit și au observat 
schimbările produse în creșterea frun
zelor, în înmugurirea și înflorirea unui 
arbust de origină exotică, ținut în 
clasă într-dn ghiveci mare de lemrt. 
Au încercat puterea de germinație a 
semințelor culturilor de primăvară și 
au pus la iarovizat o parte din car
tofii ce urmau a fi însămî.nțați. In a- 
cdlași timp, au pus la stratificare, îh 
cutii de nisip umed, semințele de pomi 
fructiferi

Stratificarea pentru semințele de ci
reș ce au durată de germinație mai 
lungă s-a făcut din luna februarie, iar 
a celor de gutui în luna martie. Pen
tru a obține răsaduri de roșii timpurii, 
elevii au folosit ghivece nutritive fă
cute din hîrtie. Elevii din clasele I-a 
și a 11-a au urmărit dezvoltarea mu
gurilor și florilor de plop, cireș, măr 
și prun, prin ramuri puse în borcane 
cu apă.

In primăvară, elevii au muncit pen
tru aplicarea întocmai a planului sta
bilit. Ei au plantat 200 de puieți de 

țarea internatului și apoi la desfiin
țarea chiar a școlii de 7 ani.

Dar există de multe ori condiții de
osebit de favorabile de funcționare a 
școlilor de 7 ani, cînd circumscripția 
școlară cuprinde un singur sat. Ih a- 
ceste cazuri nu se mai pune problema 
internatului, nici alte probleme lega
te de mobilizarea elevilor. S-at crede 
că în aceste localități școlarizarea ele
vilor la clasele V-VII nU poate să fie 
decît de 100%. Lucrurile nu stau, 
însă, așa. La școala din comuna Fîr- 
țănești, raionul Bujoru, de exemplu, 
existau 74 de absolvenți ai clasei a 
IV-a. Secția de învățămint raională 
a programat aici două clase a V-a. 
dar nu s-au înscris decît 34 de elevi, 
din care 10 s-au retras în cursul anu
lui. O situație asemănătoare a fost la 
școala din Cuca, tot în raionul Bu
joru. In aceste cazuri, singura cauză 
a lipsurilor o constituie dezinteresul 
cadrelor didactice, care n-au dus su
ficientă muncă de lămurire cu elevii 
și cu părinții acestora. Este firesc să 
ne întrebăm cum vor contribui ase
menea școli la generalizarea invăță
mintului de 7 ani ?

Pentru o mai bună îndeplinire a 
planului de școlarizare în viitorul an 
școlar este necesar ca secțiile de învă- 
țămînt regionale și raionale să urmă
rească mai serios felul cum duc peda
gogii munca de lămurire în rîndurile 
părinților. Totodată, organele de în- 
vățămînt și sindicale, direcțiile de 
școli sînt datoare să vegheze cu a- 
tenție asupra gospodăririi internate- ) 
lor, a distribuirii burselor, asupra ca
lității muncii diriginților și a colecti
velor pedagogice.

Sprijinul permanent pe care orga
nele locale de stat sînt datoare să-l 
acorde școlii va contribui în mod ho- j 
tărîto.r la realizarea sarcinilor de șco
larizare Și la ridicarea nivelului ge
neral al muncii în școlile din regiu
nea Galați.

DUMITRU NISTOR 
inspector general i 

salcîmi, 5 puieți de vișini. 12 puieți de 
caiși și 4 de duzi. Au însămînțat 50 
m.p. cu cartofi iarovizați și 50 m.p. 
cu cartofi neiarovizați. Pe o suprafață 
de 84 m.p. s-a însămînțat floarea soa
relui șl pe o suprafață de aceeași mă
rime s-a pus porumbul în cuiburi dis
puse în pătrat, respectîndu-se re
gulile agrotehnice. Peni.ru a se 
obține porumb hibrid, pe un rînd 
s-a însămînțat porumb de un sol șl pe 
altul porumb de alt soi. S-au însămîn. 
țat roșii, fasole ți bumbac, fasolea in- 
tercalîndivse printre puieții tineri. Pe 
parcela pe care s-a însămînțat ricin 
s-a presărat cenușă strînsă de copii 
în timpul iernii. Bumbacul a fost se
mănat pe parcela cea mai expusă la 
soare și la însămințare s-a respectat 
distanța de 50 cm. între rînduri. Îna
inte de însămînțare, sămînța a fost 
expusă la soare timp de 5 zile. Ime
diat după răsărirea plantelor s-a a- 
plicat o prașilă superficială pentru 
dist’ugerea scoarței și a buruienilor. 
Toate însămînțărlle s-au făcut prin 
luarea temperaturii solului Cu ajutorul 
termoitietrului.

S-au sădit, pentru producerea se
mințelor, ceapă, morcovi, sfeclă de 
zahăr și s-au făcut cîieva altoiri in 
coajă la pomii fructiferi.

Participind direct la aceste munci, 
elevii au aplicat multe din cuhoștințele 
însușite în Cadrul lecțiilor de științe 
naturale, au făcut bogate observații 
asupra creșterii și dezvoltării plan
telor-

Elevii clasei I-a au urmărit în spe
cial încolțirea semințelor de flori, 
creșterea mugurilor și a florilor sub 
influenta căldurii și luminii. Cei din 
clasa a Ii-a au urmărit creșterea plan
telor din răsaduri, apariția florilor, 
plantatul, îngrijirea și dezvoltarea 
legumelor. Cei din clasa a IlI-a au 
urmărit însărrtînțarea, încolțirea, creș
terea, înflorirea șl legarea fructelor la 
pomii fructiferi și alte plante, iar cei 
din clasa a IV-a au dat atenție lucră
rilor solului pentru menținerea apei 
în pămint, însămîntatului și îngrijirii 
plantelor pînă la maturitate. Elevii a- 
cestei clase au înscris în caietele lor 
de observații un bogat material privind 
cultura cartofilor iarovizați și neiaro
vizați, recoltarea și păstrarea semin
țelor, evaluarea recoltei.

învățătorii au legat cu pricepere lu
crările practice de lecțiile cu conținut 
practic și științific. De exemplu, lă 
lecția de citire predată la clasa a Il-a 
..Dușmanjil și prietenul", elevii au a- 
aflat că purecii de blante sînt duș
manii plantelor tinere și că buburuza 
este o insectă folositoare, care dis
truge acești dușmani ai plantelor. Cu 
ajutorul planșelor intuite în clasă, ei 
și-au precizat si mai bine reprezentarea 
acestor vietăți. Â urmat apoi o lectură 
din revista ,,Luminița", din care elevii 
au aflat că și furnicile sînt, indirect, 
dușmani ai pomilor, pentru că sînt 
prieteni ai purecilor, care le dau suc 
dulce. Au aflat că buburuzele distrug 
purecii, că furnicile le atacă și prin 
înțepare le omoară. După lecție, elevii 
au cercetat pdmițorii de pe parcela 
cu puieți a școlii și au găsit pureci de 
plante verzi și negri, care atacaseră 
cîțiva pomișori mai mici. Au găsit și 
o buburuză, care mînca un purice. Au 
observat în același timp și un șir de 
furnici care se urcau pe același pomi- 
șor. Au urmat măsuri practice. Elevii 
au adus de acasă cutii de chibrituri, în 
care au cules de pe iarbă buburuze pe
Care le-au așezat pe crenguțele atacate 
și au făcut inele de păcură în jurul 
pomișorilor, ca să împiedice urcarea 
furnicilot. De asemenea, elevii clasei 
a IV-a, în urma lecției ,,Circulația 
apei în sol“, au făcut sondaie oe tere
nul arat și nearat. constatînd umidi
tatea ridicată în prima parcelă față de 
cea nearată.

Eforturile de care au dat dovadă în
vățătorii de la școala de 4 ani din co
muna Gîngiova constituie un bun e- 
xemplu pentru toâte școlile din raionul 
nostru. Meritul lor este cu atît mai 
mare dacă luăm în considerare faptul 
că această școală are numai 38 elevi. 
In raionul Gura Jiului Sînt însă școli 
cu peste 400 de elevi care n-au, fă
cut nimic nehtru legarea învățămmiu- 
lui de practică, pentru organizarea lo
turilor experimentale, deși au posibili
tăți chiar în curtea școlii.

Școala de 4 ani Gîngiova a realizat 
o parcelă ce poate face față cu succes 
concursului organizat de către Comite
tul Central al Sindicatului Muncitori
lor din învățămint și de către „Gazeta 
tnvățămîn'tului".

GRIGORIE PETRORIAN
șeful secției de învățămint a 

raionului Gura Jiului

Din experiența învățămîntului sovietic

Educăm pe elevi în spiritul 
dragostei fafă de muncă 

Articol scris pentru „Gazeta învățămîntului" 
de M. Freiberg

directorul școlii medii din Jigansk

Părinții și profesorii 
S. Șerbaiov

Școala noastră, așezată pe malul înalt al splendidului fluviu Lena, 
îă localitatea Jigansk, este o școa lă veche. Eă întinerește însă art de an, 
devine din ce in ce mai bună. Și cum să nu întinerească cînd elevii ei 
îi creează un renume bun prîntr-un coeficient ridicat de promovară, prin 
numeroase fapte pionierești și comsomoliste I.

Cauza principală a succeselor noastre o aflăm in larga introdu
cere a Invățămintului politehnic, în apropierea permanentă a lecțiilor de 
viață, îrt educarea copiilor in spiritul dragostei față de mutică.

Mergînd pe linia învățămîn tutui politehnic, noi am hotărit să nu 
ținem nici o lecție de fizică sau chimie fără demonstrarea experiențelor, 
fără muncă în laborator. De exemplu, în clasa a VH-a se studiază ter
mometrul medical. învățătorul nu numai că le arată elevilor termo
metrul, dar îi învață, in același timp, să măsoare temperatura, făcînd 
in timpul lecțiilor experiențe simple, însă deosebit de atrăgătoare.

In clasa a IX-a se desfășoară o muncă de laborator bine organi
zată pentru înțelegerea „atracției pămintului". Elevii lucrează cu plăcere, 
execută în liniște și cu încredere calcule complicate și trag concluzii 
științifice. Asemenea lecții ii obișnuiesc pe elevi cu munca organizată. 
Tot atit de interesant se desfășoară experiențele și lucrările de laborator 
la chimie.

In clasa a V-a lecțiile de geografie sînt împletite cu numeroase 
lucrări practice. După cartea ,-Mii ni îndemînatice" elevii au construit 
singuri o giruetă și au instalat-o pe acoperișul internatului. Cu ajutorul 
giruetei, termometrului și barometrului ei fac observații regulate asupra 
timpului și alcătuiesc chiar buletine meteorologice îndeajuns de reușite 
pentru ziua următoare. Sînt greu de studiat temele „schimbarea zilei 
și nopții și anotimpurilor", însă este deajuns să se creeze „noaptea" în 
clasă, să se aducă o lampă sau o luminare și un glob, să se înfigă 
un steguleț roșu pe glob în punctul Jigansk, să se arate cum este lumi
nat Jiganskul vara și iarna, pentru ca totul să devină de înțeles și, ceea 
ce este mai important, să devină interesant.

Ce obiect minunat este botanica, mai ales atunci cînd se studiază 
în afara zidurilor școlii! In primăvara anului trecut noi am hotărit „să 
uităm“ că trăim dincolo de cercul polar și să ne ocupăm serios de agri
cultură. Am comandat semințe, am iarovizat cartofii, am dus la cîmp 
îngrășăminte; elevii au strîns cenușa. S-au pus în pămint cartofi pe 
o suprafață de un sfert de hectar. In ziua următoare a căzut zăpadă. 
A trebuit să ne reamintim imediat iă sintem la nord. Pentru a salva 
cartofii, am hotărit să-i acoperim cu un strat de pămint. Curînd s-a 
încălzit, însă cartofii n-au răsărit. Atunci băieții au început să-i sape. 
Apoi a venit seceta. Ce era de făcut? Cartofii trebuiau udați. Și abia 
in august am răsuflat ușurați: cartofii noștri înverzeau prietenos și vesel 
pe tot cîmpul, tulpinile erau înalte și puternice.

Culturile erau îngrijite de elevii din clasele V—VII. Fiecare clasă 
avea parcela sa. Munca era condusă de brigadieri — cei mai activi 
pionieri și comsomoliști. Mare a fost bucuria noastră cînd, în luna sep
tembrie, am strîns de pe cimp, în locul celor 100 de kilograme pe care 
le pusesem noi, două tone de cartofi mari. In felul acesta, mica parcelă 
experimentală i-a convins pe toți elevii din clasele V—VII că în Jigansk 
cresc de minune cartofii și zarzavaturile.

O mare importanță în munca politehnică o au cercurile. Insă acea
stă muncă extrașcolară trebuie să fie strîns împletită cu materiile 
predate la curs. In școală își desfășoară activitatea, de doi ani, cercul 
de radiotelegrafie condus de telegrafistul V. M. Popov. Anul acesta 
noi am procurat aparatura necesară. La sfîrșitul anului școlar, membrii 
cercului, elevi din clasele VIII—X, aveau cunoștințele necesare unui 
telegrafist. Aceasta le va folosi desigur în activitatea lor viitoare. în 
viață.

Din primăvara anului 1955 a început să lucreze stațiunea noastră 
electrică școlară. Tot atunci a tost organizat cercul de electromotoriști, 
format din elevii claselor VII—X, condus de mecanicul amator A. D. 
Kuznețov. O parte dintre membrii cercului au și dat examen și au primit 
diplome de motoriști.

in prezent, noi am organizat încă un cerc asemănător. Membrii 
săi studiază de două ori pe săptămînă teoria, iar odată pe săptămînă 
fac de serviciu, Cu schimbul, la stațiunea electrică școlară. De fiecare 
dată, elevul care este de serviciu în primul schimb pune singur în func
țiune motorul și dă școlii lumină.

Una dintre laturile învățămîntului politehnic este milnca obștească. 
Cine știe să muncească acela știe și să învețe! Și trebuie să spunem 
că elevilor noșlri le place să muncească șl știu cum să-și ducă munca. 
Ei lucrează repede și cu pasiune. In timpul verii aproape toți elevii, 
începînd cu cei din clasa a IV-a, au fost ocupați cu diverse munci.

Elevii din clasele IV—VII din Jigansk au lucrat pe parcelele șco
lare, la cosit și la pescuit, în colhozurile lor. Cițiva elevi din cla
sele VIII—IX au făcut parte dintr-o echipă hidrografică, in calitate de 
muncitori. Cu acest prilej copiii uu dovedit că stăpînesc cunoștințe solide, 
astfel că in curînd le-a fost încredințată sarcina de a face observații 
independente asupra nivelului apelor. Lucrînd în echipa hidrografică 
elevii au învățat multe. Ei au urmărit aplicarea geometriei și trigono
metrici în spațierea suprafețelor triunghiulare și în lucrările de calcul. 
La fiecare pas intilneau cazuri de aplicare. Era plăcut să-i vezi pe „mari
narii" noștri minări de faptul că ei corespund încrederii pe care le-a 
acorăat-o școala.

Iată cum ti educăm noi pe elevi în spiritul dragostei față de 
mutică.

Era în timpul anului școlar. Se au
zise ultimul semnal al clopoțelului. Se 
încheiase ziua de școală și elevii pă
răsiseră clasele. Locul lor îl luaseră 
părinții. In ziua aceea fiecare părin.e 
se putea întîlni și discuta cu oricare 
dintre pedagogi.

Asemenea intîlniri au avut loc, o- 
dată pe săptămînă, în tot timpul a- 
nului școlar.

Părinții sînt oaspeți doriți și per
manent la școala nr. 151. Dar, mai 
bine zis, ei nu sînt oaspeți, ci parti- 
cipanți activi și foarte valoroși la 
munca colectivului de educatori.

Școala nr. 151 se află în raionul 
Leningrad din Moscova. Ea își desfă
șoară activitatea doar de patru ani. 
In acest timp în școala a fost ela
borată o metodă proprie de muncă cu 
părinții, al cărui principiu de bază este 
contactul strîns și permanent între 
școală și familie. Dacă un copil întîr- 
zie ia școală, nu și-a pregătit lecțiile, 
nu este atent — aceasta înseamnă că 
a lipsit contactul, înseamnă că la 
școală sau acasă s-a îniîmplat ceva, 
că un pas greșii al copilului a scăpat 
din atenția părinților sau a pedagogi
lor. Părinții răspund pentru educarea 
copiilor în fața școlii, iar cadrele di
dactice răspund în fața părinților. 
Condiția esențială a acestei legături 
o constituie unitatea de cerințe a șco
lii și familiei față de elevi.

Ceea ce s-a străduit școala să facă 
în primul rînd pentru aceasta a fost 
crearea unui colectiv de părinți care 
să fie aproape de problemele școlii, să 
răspundă de educarea fiecărui copil și 
să formeze un front comun cu colec
tivul didactic pentru îmbunătățirea 
muncii insiruciiv-eriucative.

O deosebită importanță au căpătat-o 
adunările generale ale părinților. Încă 
înainte de începutul anului școlar, ca
drele didactice vizitează toate fami
liile elevilor lor și invită pe părinți la 
prima adunare, înminîndu-le broșura 
„Cerințele unice către elevi" și „re
gulamentul elevului", elaborat de con
siliul pedagogic. La această adunare 
sînt discutate sarcinile principale ale 
școlii și toiul părinților în educarea 
copiilor.

Una dintre formele muncii cu pă
rinții o constituie lecțiile care se țin 
în fața lor la fiecare trei săptămîni. 
Astfel. în cel de-al doilea semestru al 
anului școlar încheiat s-au ținut lec
țiile : „Educarea justă a copiilor", „Ce 
să fiu", „Educarea morală și artisti
că" etc. Lecțiile Sînt expuse de peda
gogi, iar uneori chiar de către părinți 

și sînt alcătuite pe baza exemplelor 
concrete din viața școlii. Aceasta dă 
loc adeseori la discutarea muncii din 
școală.

De o mare- popularitate în rind.ul 
părinților se bucură „Ziua școlii". In 
această zi pedagogii îi primesc pe pă
rinți in clase, le vorbesc despre pur
tarea copiilor și despre felul cum în
vață aceștia, le comunică rezultatele 
pe care le-au obținut in ultma lună, 
le arată caietele și lucrările de control 
și stabilesc planul de muncă cu copi
lul pentru luna viitoare. Aceas,a este, 
de altfel, forma cea mai directă de 
colaborare a școlii cu familia.

Dar activitatea instructiv-educativă 
nu se reduce numai la aceasta. Co
mitetul de părinți ales la inceputul 
anului rezolvă, împreună cu direcția 
școlii, ații problemele privind activita
tea profesionala, cit și cele adminis
trative. Astfel, în școală se termină 
in prezent construirea atelierelor șco
lare, care vor fi înzestrate cu utila
jul cel mai modern, iar in cei ue-al 
doilea etaj al clădirii se instalează o 
seră cu o suprafață de 200 de metri 
pătrați. Aceasta este un mare merii al 
comitetului de părinți, care a luat 
construe,iile sub controlul său

Sarcina cea mai importartă a comi
tetului este insă conducerea activului 
de părinți al Claselor. Daca pen.ru 
disciplina și instruirea slabă a elevi
lor educatorul răspunde în fața direc
ției, activul de părinți ai ciasei răs
punde pentru aceasta în fața coiillte- 
tuiui de părinți. Această răspundere 
obștească este atît de însemnata, îneît 
au fost cazuri cînd comitelui de pă
rinți a pus problema unor tovarăși 
care nu și-au îndeplinit datoria de pă
rinte in organizațiile de partid și 
sindicale de la locul de muncă al a- 
cestora.

Președintele comitetului de părinți 
ia parte întotdeauna la ședințele con
siliului pedagogic și-și expune păre
rile asupra problemelor discutate, ceea 
ce face să crească și mai mult răs
punderea întregului colectiv de pă
rinți.

Relațiile care s-au stabilit între 
școală și familie favorizează un con
tact strîns, permanent și viu între 
părinți și educatori, întăresc răspun
derea lor comună.

— Noi considerăm copiii — spune 
directorul școlii, tov. Hodorovskaia — 
drept viitorul statului nostru. De a- 
ceea, răspundem cu toții pentru ei: și 
cadrele didactice, și părinții, și întrea
ga societate.

Peni.ru
pen.ru
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Secția de asigurări sociale a C.C. 
al S.M.I. cunoaște în aceste săptă- 
mîni o perioadă de vîrf în activitatea 
sa. Zilnic noi solicitatori, muncitori 
din invătămint, adresează sindicatu
lui cereri pentru a obține bilete la 
cură sau odihnă irt casele C.C.S. din 
frumoasele stațiuni de la munte sau 
de pe litoralul Mării Negre.

In anii precedent, casele de odihnă 
•e C.C.S., prin buna lor organizare, 

‘au ciștigat un prestigiu binemeritat 
in rîndul cadrelor didactice. Anul a- 
cesta — ne informează tovarășa 
Blanche lancu, șefa secției de asi
gurări sociale a C.C. al S.M.I. — âu 
fost trimise comitetelor sindicale re
gionale și orășenești un număr de 
7000 bilete de odihnă.

O preocupare dc mare însemnătate 
pentru această secție a constituit-o re
partizarea biletelor de cură pentru di
ferite tratamente balneare. Au făcut 
asemenea tratamente sau urmează să 
facă, pină la deschiderea anului șco
lar, aproape 5.000 de membri ai sindi
catului nostru. Afară de aceasta s-au 
mai distribuit 180 de bilete in case 
speciale, precum și un însemnat nu
măr de bilete în casele pentru mame 
ți copii.

Greutăți și soluții
Una din greutăți în ceea ce priveț-, 

te trimiterea Unui număr cit mai 
mare de cadre didactice în casele de 
odihnă ale C.C.S., declară tov. Blan
che landu, este ridicată de faptul că 
imensa majoritate a câdfelor didactice 
își primește concediul de odihnă în 

k. timpul lunilor de vară. Ori, tocmai in 
aceste luni, stațiunile climaterice sint 
suprasolicitate și de celelalte catego
rii de oameni ai muncii.

— Ați făcut totuși ceva jn sensul 
găsirii unei soluții ?

— Firește. Ne-arii gîncțit să orga
nizăm case de odihnă cu posibilități 
proprii

j -Și?
* — Anul acesta, o parte din comite

tele sindicale regionale și comitetele 
de instituție din învățămîntul supe
rior au organizat case de odihnă cu 
posibilități proprii. Pe litoral, de 
pildă, au fost organizate opt aseme-

La Vasile Roaită
Așa dar, iată-ne la Vasile Roaită. 

Aci își petrec concediul de odihnă nu
meroase cadre didactice de la Institu
tul forestier din Orașul Stalin. Cu 
două luni înainte de închiderea anu
lui școlar, comitetul de instituție al 
Institutului a proiectat construirea 
unei cabane din prefabricate. Cabana, 
care a fost construită într-un timp re
cord. are o capacitate de 54 locuri de 
serie. Masa se servești de trei ori pe

Inițiative da, sprijin ba
La Eforie; în localul școlii elemen

tare, funcționează tabăra de odihnă 
organizată de comitetul sindical al 
muncitorilor din invățămint din re
giunea Pitești. Responsabilul taberei 
este tov. Iulian Cornilescu. profesor 
din Rîmnicu-Vîlceâ. Casa de odihnă 
este în al Cincilea an de funcționare. 
Anul acesta au fost organizate trei 
serii; a cite 21 zile fiecare, de cîte 84 
persoane seria. Masa, care Se servește 
de cinci ori pe zi, este pregătită pen
tru peste 100 de persoane, întrucit în 
stafiune se mai găsesc Cadre didac
tice venite pe cont propriu și care lo
cuiesc în case închiriate. Costul me
sei și al cazării este de 18 lei pe zi.

O mare greutate — spune tov. Iu
lian Cornilescu — ne-o fac comitetele

O tabără în corturi
Aproape de faleză, la ieșirea din E- 

forie, se găsește tabăra In corturi or
ganizată de catedra de educație fi- 
Zică a Institutului politehnic din Ti
mișoara cu sprijinul comitetului sin
dical al acestui Institut. Tabăra func
ționează în trei serii a cîte 15 zile, 
fiecare serie avînd o capacitate de ca
zare de 80 de persoane. Masa și ca
larea pe timpul celor 15 zile este de 
Jei 200 de persoană. Transportul pînă 
Ia Eforie s-a făcut cu vagon direct, 
cu reducere de 40 la sută la tariful 
obișnuit. Tov. Carol Ejjhardt, respon
sabilul administrativ al taBerei, vor- 
bindu-ne despre felul cum au fost în
vinse greutățile de organizare a ta-

La Constanța
La Constanta, în localul școlii ele

mentare nr. 13, se găsesc la odihnă 
cadre didactice din orașul București. 
Organizatorul odihnei este comitetul 
sindical al muncitorilor din învătă
mînt din orașul București. Masa a 
fost Contractată cu cantinele din Con
stanța și a fost așa de „bine" pre
gătită. că la fiecare serie s-a schim-

Păți, bine; nu dați, vă privește
Unii directori ai școlilor de pe li- 

'oral au ajuns să rezolve problema 
reparațiilor localurilor respective în- 
tr-o manieră cel puțin ciudată. Ei în
chiriază localurile pe timpul sezonu
lui, pretlnzîrtd mari sume de bani.

Tov. Ghinea de pildă, a cerut pen
tru cele trei săli de clasă în care ur
mau să fie cazate cadrele didactice 
diri București suma de 1®1 5.400 Cînd 
s-a văzut că cele trei săli sînt insufi
ciente. i s-a solicitat încă o sală. Pen

învățătorii și profesorii la odihnă Pregătiri pentru noul an școlar
O acțiune deosebită fată de ceilalți 

ani a C.C. al S.M.I. tn domeniul or
ganizării odihnei cadrelor didactice 
este trimiterea unui însemnat număr 
de învățători și profesori pentru a-și 
petrece concediul peste hotare, in fru
moasele sta(iuni din U.R.S.S., RD.G. 
R.P.U. Săptămina trecută a părăsit Ca
pitala plecînd în R D.G. unul din iotu
rile de cadre didactice care-și vor pe
trece concediul pe țărmurile Mării 
Baltice. Peste citeva zile urmează să 
se inapoieze in patrie unul dintre 
grupurile de profesori și învățători 
care și-au petrecut concediul la Bala
ton, in R P.U.

In afara locurilor la odihnă și cură 
in casele C.C.S. oferite cadrelor di
dactice gratuit sau cu prețuri redusei 
C.C. al S.M.I. a organizat o casă pro
prie la Brădet, în regiunea Pitești. 
Aci, în serii de cite 12 sau 21 de zile, 
își petrec concediul de odihnă 420 în
vățători și profesori.

După cum se vede. C.C. al S.M.I. 
cu sprijinul C.C.S. a oferit unui mare 
număr de cadre didactice posibilita
tea să-și petreacă concediul intr-un 
Mod plăcut și folositor.

nea case, cu o capacitate de peste 
2.000 de locuri.

— Cum at> obținut clădirile nece
sare ?

— In această privință, sindicatul 
nostru are cele mai largi posibilități. 
Aproape in fiecare stațiune există 
localuri spațioase de școii, care pe 
timpul Verii pot fi folosite petitru o- 
dihna cadrelor didactice. Afară de a- 
ceasta, experiența ne-a dovedit că or
ganizarea de tabere în corturi, pe li
toral mai ales, se bucură de mare 
popularitate in tindul membrilor sin
dicatului nostru.

— S-au luat măsuri pentru ca o- 
dihna în aceste condiții să fie cit mai 
bine organizată ?

— Noi ne-arri străduit să luăm ase
menea măsuri. De altfel, ne putem 
convinge la fața locului.

— Cu ce credeți că trebuie să În
cepem ?

— Cu litoralul.

zi și este mult apreciată de cei ve- 
nlți la odihnă.

— Aici se pare că totul merge 
bine ?

— Sîntem îneîntati de inițiativa 
comitetului nostru sindical, ne măr
turisesc tovarășii de aci. Dacă se Vot 
mai pune la punct și unele mici che
stiuni organizatorice și de planifi
care, vom avea posibilitatea ca în 
fiecare an să petrecem în mod exce
lent concediul de odihnă.

Sindicale raionale, care trimit oameni 
cu mult peste planificarea inițială. De 
altfel, este o greșeală a comitetului 
sindical regional că a lăsat rezerva 
de bilete in alb la comitetul sindical 
orășenesc Rîmnicu Vîlcea. Indiferent 
de posibilitățile noastre, comitetul 
sindicat orășenesc de invătămint din 
Rimnicu Vilcea, de cîte ori este soli
citat, complectează biletele ți ne tri
mite oameni. De aceea, în special in 
seria aceasta — a treia — dormitoa
rele sînt extrem de aglomerate.

— Inițiativa dumneavoastră este 
frumoasă. Ce sprijin ați primit din 
partea C.C. al S.M.I.?

— Am fost lăsati să he descurcăm 
singuri.

berei, ne roagă să menționăm neapă
rat sprijinul dat de tov. Alex. Rogo- 
jan, rectorul Institutului. Pentru anul 
viitor, încheie tov. Eilhardt, intențio
năm să organizăm o tabără peste ho
tare dacă, bineînțeles, vom găsi posi
bilitățile.

Credem că organizarea taberei In
stitutului politehnic din Timișoara poate 
constitui un model de bună gospodă
rire pentru toate taberele oamenilor 
muncii din învătămînt de pe litoral. 
Colectivul de conducere al taberei s-a 
îngrijit să organizeze excursii pentru 
fiecare serie. S-au organizat excursii 
la Constanta, Mamaia, Techirghiol, 
Costinești, Vasile Roaită.

bat cantina. Pîhă la urmă, oamehii 
au preferat să renunțe la serviciile 
cantinelor, la care plăteau, mai pe 
degeaba, suma de 12 lei pe zi.

Cazarea este organizată în con
diții foarte proaste, în trei săli de 
clasă, mai ales datorită lipsei de în
țelegere din partea tov. I. Ghinea. di
rectorul școlii-gazde.

tru aceasta a mai cerut 1.000 lei. 
,,Dați, bine ; ruu dați, vă privește". 
Pentrucă n-au dat. cadrele didactice 
au rămas să locuiască tn aceleași 
condiții necorespunzătoare. Cînd s-a 
întîrziat depunerea primei rate de 2000 
de lei, tov. Ghinea a luat măsuri Ul
timative pe care ni le aduce personal 
la cunoștință. — ..Le-am pus în ve
dere că dacă în timp de 2 zile nu 
dau banii, îi evacuez".

Un aspect al taberei in torturi 'organizată la Eforie de Institutul politehnic
y — ............ . din Timișoara

La casa de odihnă
a Ministerului Înyățămîntului

Odihna pentru salariatii din Minis
terul lnvătămintului. a îosi organi
zată de comitetul sindici! de institu
ție în’.r-o frumcasă vilă de la Eforie, 
așezată pe malul Ghiolului, cu mira
culosul său nămol, la o distanță de a- 
proximativ I km. de mare. Celor ve- 
niti aci ia odihnă li oferă, pe lin
gă tratamentul de băi și soare, o mi
nunată priveliște

Capacitatea de cazare pentru fieca
re serie de 12 zile este de peste 100 
de locuri. Cu toate că există condi
ții miiwhate au rămas încă multe 
probleme nerezolvate de către comi
tetul de instituție. Una din ele este 
activitatea culturală. De fapt n-a e-

La Singeorz-Băi
Intre creștete împădurite a ie mun

ților Rodna se află stațiunea balnea
ră Singeorz-Băi. Alături de multe alte 
case de odihnă se află aici și case orga
nizată prin grija ccmitetului regio. 
na! al muncitorilor din invătămint 
din Cluj. O sută de cadre didac
tice din diferite colturi ale tării au 
sosit aîdi zilele acestea pentru a se 
odihni și a-și îngriji sănătatea

Nu i-a fost prea ușot comitetului 
sindical regional să amenajeze o casă 
de odihnă in școala de 7 ani din lo
calitate. A fost necesar să se aducă 
aici mobilier, lenjerie, veselă, a imen. 
te etc. Cu ajutorul comitetelor de in
stituție de la școlile din orașul C'.uj. 
în special al celui de la școaia peda
gogică mixtă cu limba de predare ma-

La Colibița
De la Cluj, după trei transbordați, 

trenul ne lasă intr^o gară mică — 
Bistrița Birgăului. De aici pină sus, 
la Coliblta. facem drumul cocoțați în
tr-o mașină încărcată ochi cu -lăzi, 
saci și geamantane. Șoseaua urcă 
pieptiș între valea Bistriței și ciiTmî- 
fe Joalte ale Birgăului.

Ajungem Ia Coabita. Vilele ocuoe- 
Te ctridva de latifUddlarii fțgi’Jnii 
găzduiesc astăzi numeroși oameni ai 
Muncii cu familiile lor. intilnim aici 
profesori, conferențiari, lectori, asis
tenți apartinînd diferitelor instituții de 
invătămint superiot din orașul Cluj, 
alături de cadre didactice din invă- 
tămîrttul elementar și mediu.

Primele impresii ce se prezintă vizi
tatorului siht legate de buna organiza
re și gospodărire a caselor de odih
nă. Pretutindeni am auzit numai cu
vinte bune despre bucătărie și bucă
tar Peste citeva ore. la prinz. ne am 
convins de adevărul celor auzite-

La vila nr. 14 îl regăsim cu plă
cere pe tovarășul nostru de drum Va
sile Avram decanul Facultății de 
construcții a Institutului politehnic 
din ClUj Și aici, ca și în alte vile, 
ne înrîtnpine voia bună. Se încruci
șează glume, se fac proiecte pentru 
zilele următoare. In timp ce soția to
varășului Avram, pictor scenograf la 
Teatrul de ope^ă și balet, va picta 
aspecte pitorești — oameni și locuri 
din regiune — el însuși, cu cei trei co
pii ai săi va participa la excursiile 
care v&r urca pină sus. la pasul Tihu- 
ța, la Piatra Albă etc.

Jocul de șah. audițiile muzicale, 
excursiile se organizează spontan, 
după preferințele celor veniți la o- 
dihnă. Lipsește însă preocuparea din 
partea conducerii caselor de odihnă 
pentru o viată artistîco-culturală or
ganizată. pentru conferințe, recenzii, 
reuniuni, excursii colective etc.

— în rezolvarea problemelor ridi-

Unele concluzii
Sondajul redacției noastre a scos Ia 

iveală faptul că o mare parte a ca
drelor didactice își petrec in condiții 
bune concediul de odihnă, în frumoa
sele stațiuni balneo-climaterice ale 
țării noastre. Unele comitete sindicale 
ale muncitorilor din invățămint, ca 
cele din Timișoara, Pitești, Orașul 
Stalin, Cluj au manifestat frumoase 
inițiative în ce privește crearea de noi 
condiții ți posibilități pentru a cuprin
de în sistemul organizat al odihnei un 
număr cit mai mare de pedagogi. Or
ganizarea taberelor în corturi și a ca
selor de odihnă în clădirile școlilor 
din cele mai frumoase stațiuni repre
zintă o inițiativă bună, de a cărei ex
tindere și dezvoltare trebuie măcar 
de aedm încolo să se ocupe în mod 
mai sistematic și secția de asigurări 
sociale a C.C. al S.M.I.

Pentru a se înlătura deficiențele în 
activitatea caselor organizate de une
le comitete sindicale ale muncitorilor 
din invățămint ar fi indicat ca. Ia 
sfîrșitul sezonului, să se organizeze 
la C.C. al S.M.I. o consfătuire cu co
lectivele de conducere ale acestor case, 
in urma căreia să se ia măsuri pen
tru stabilirea unor norme urtice meni
te să ducă la îmbunătățiri în organi
zarea acestui sistem de odihnă.

Este cu desăvîrșire inadmisibil sis
temul practicat pină acum de unii di
rectori de școli care comercializează 
localurile respective, creînd greutăți în 
organizarea caselor de odihnă proprii 

xislat nici o preocupare pentru acea
sta- Pe terasa foa'te frumoasă a Vilei 
s-ar fi putui instala Mese de șah, de 
ten's, siibah ele.

Tov Lohan, responsabilul vilei, ne 
vorbeș.e despre greutățile intimpina- 
te. Planificarea pe camere făcută de 
comite.ui de instituție este defectu
oasă. Sînt trimiși oameni in locuri 
care nu există. Afară de aceasta, co
rm.etui sindical a trimis la vilă per
soane complect străine de minister și 
chiar de Invățămint.

— Ne putefr saune numele citorva 
din aceste persoane ?

— Cred că e mai bine să vi spună 
tovarășii care i-au trimis.

ghiară — casa de odihnă a fost do
tată cu cele necesare. 3-a amenajat 
chior un dormitor numai pentru mame 
cu copii.

Asigu area unei mese cit mai bune 
petitru cei veniți la Odihnă consti-ure 
una din preocupările de seamă ale 
crnducerii. Hrana — după prescrip
țiile medicului — este bună și varia
tă. Ea mulțumește pe oaspeții casei 
de odihnă.

Aici se desfășoe-ă și o bogată ac
tivitate ariisîico-cukt'rală și sportivă 
la care cad-ele didactice participă din 
plin. Se organizează concerte, confe
rințe etc- Pe lingă aceasta, irwățăto- 
rii șj profesorii participă și ia activi
tatea organizată la clubul stațiunii.

cate de organizarea caselor de odihnă 
pentru membrii sindicatului, comitetul 
de instituție al institutului politehnic, 
care are conducerea caselor de odih
nă, a dovedit intția'jvâ și interes — 
ne spuntf tov. loan Ciobahu. prorec
torul Universității „V. Babeș" ItKr-a- 
devăr. au existat unele probleme di- 
ficrih: mijloace de transport puține, 
fafe puteau produce încurcături se
rioase in aprovizionarea ritmică a ca
selor de odihnă lipsa aproape com
plectă a mobilierului din vile, lipsa 
iluminatului electric și ineă multe al
tele. Acesie greutăți au IoS; in cea 
mai mare parte înlătu-ate prin spi
ritul de colaborare al organelor sin
dicale din orașul Cluj

Condițiile pentru odihna cadreor 
didactice pot fi însă mult îmbunătă
țite. Pentru aceasta este necesar ca 
C.C. al S.M.I.. prin sec;ia de asigu
rări. să stimuleze inițiativele bune 
ale organelbr sindicate care se pre
ocupă de organizarea odihnei de vară 
a lucrătorilor din invătămint, să ex
tindă experiența bună a acestora și 
mai ales să le ajute la timp și îh 
problemele cele mai arzătoare.

De ce secția de asigurări sociale a 
C.C aî S.M.I. n-a intervenit pe lin
gă Ministerul Căilor Ferate pentru a 
asigura condiții mai bune de trans
port ce’or care pleacă pentru odihnă 
la Colibița? De ce fondul cerut îh 
toamna trecută de cât~e conducerile 
caselor de odihnă de aici pen.ru do
tarea bucătăriei a venit de abia în 
luna iulie? De ce nu este ajutat co
mitetul sindical din Cluj în extinde
rea rețetei electrice în toate vilele din 
Co'.ibita? De ce de anul trecut nici 
un activist al secției de asigurări so
ciale n-a mai vizitat această locali
tate?

Dacă s-ar lua măsuri și pentru re
zolvarea unor astfel de probleme, lu
crurile ar putea merge și mai bide.

pe timpul verii, mal ales în stațiunile 
de pe litoral. Socotim că este necesar 
ca secția de asigurări sociale a C C 
al S.M.I., in colaborare cu organele 
respective ale Ministerului Invățămîn- 
tului, să se ocupe direct de organiza
rea odihnei în aceste școli.

In ce privește folosirea biletelor în 
casele de odihnă ale C.C.S., unele co
mitete sindicale au dat dovadă de 
lipsă de spirit de răspundere. La casa 
de odihnă din Brădet, de pildă, cu 
biletele destinate cadrelor didactice au 
vehit ingineri, moașe comunale, con
tabili de cooperative din raionul Se- 
garcea etc. Din păcate, asemenea 
practici, cu totul nepermise, de a se 
repartiza biletele destinate cadrelor di
dactice unor persoane străine de în- 
vătămînt, nu sînt cazuri izolate.

Secția de asigurări sociale a C.C. al 
S.M.I. va trebui să acorde mal multă 
atenție condițiilor în care își petrec 
concediul de odihnă cadrele didacti
ce. Dînd toată atenfia organizării 
cit mai plăcute a concediului învăță
torilor și profesorilor, organizînd tri
miterea lor la casele de odihnă, încu- 
rajînd și sprijinind inițiativele comi
tetelor sindicale orășenești și regio
nale de organizare a noi case de o 
dihnă, C.C. al S.M.I își va îndeplini 
una din cele mai importante sarcini 
ce revin activității sindicale.

C. RADOI
P. FRUCHTER

în școlile din Lupeni
La școala medie dirt Lupeni pregă

tirile pentru deschiderea noului an 
școlar sint aproape gata. S-au efec
tuat lucrări de reparație la localul 
școlii și al internatului. In această 
muncă s-a evidențiat tov. I. Zaharia, 
maistru zugrav, care a depus multă 
stăruință ca lucrările să fie terminată

■ la timp și in bune condiții.
Personalul administrativ al inter

natului a repus in stare de funcțio- 
' nare tot utilajul necesar bucătăriei, a 

reperat cazarMmentul, a amenajat 
dormitoare pentru 100 de elevi și a 
pregătit primirea elevilor.

De asemenea, in vederea bunei 
funcționări a cantinei internatului 
s-du luat măsuri pentru pregătirea 
conservelor de iarnă, pentru aprovi
zionarea cu toate produsele aliment re 
necesare.

D:n fondurile realizate cu prilejul 
întrunirilor tovărășești și ăl serbări
lor școlare s-au reparat băncile, vop- 
sindu-se o mare parte din ele. Comi
tetul de sprijin al școlii a ajutat la 
repararea băncilor, la vopsirea mo
bilierului, la pregătirea internatului, a 
magaziilor, la transportul și depozi
tarea combustibilului necesar pentru 
intregui an școlar.

EMIL TETlLEANU

necesar să fie grăbit ritmul lucrărilor
Datorită grijii secției de învăță- 

mint a raionului Huși, a directorilor 
de țevii și a colectivelor pedagogice, 
pregătirile in vederea noului an șco
lar sini pe terminate.

Locolu tie de școli au fost curățite 
șt văruite, mobilierul a fost reparat. 
Clădirile școlilor au un aspect fru
mos și îngrijit, ceea ce va crea încă 
din /rimele zile de curs o atmosferă 
favorabili educării elevilor In spiritul

Cum am realizat
Din munca anului încheiat

legătura între teorie și practică
In anul școlar trecut am predat 

șh.nțele naturale Ia școala de 7 ani 
de fete nr. I din Constanta. Princi
pala mea preocupare a fost legarea 
cunoștințelor teoreiice de practică, de 

! problemele construirii socialismului in 
patria noastră.

Lecțiile au fost Însoțite permanent 
de lucrări practice la coltul naturii 

i vii. in grădină și pe terenul experi- 
t menial. Elevele au cultivat ho mare 

nuntăr de plante și astfel și-au insu- 
I șit mai bine și mai ușor cunoștințele 

teoretice, s-au înarmat cu deprinderi 
practice.

Deosebit de interesantă pentru eleve 
a fost munca pe terenul experimentai. 
Astfel, in toamnă ele au gunoit și au 
săpat parcela, în timpui iernii au în
vățat să determine puterea de germi- 

i nație a semințelor, in primăvara au 
semănat diferite semirt.e, iar apoi au 
execu-.at lucrările de întreținere a cui 
turiior, polenizări suplimentare etc.

Elevele clasei a Vi-a, clasa la care 
studiul botanicii este direct legat de 
practica agriculturii — au învățat cum 
se cultivă cele mai însemnate plante 
din agricultura țării noastre. Pentru 
a cunoaște mai bine rezultatele apli
cării metodelor agrotehnice avansate, 
am vizitat împreună cu ele expoziția 
agrozootehnică, unde s-au documentat 
asupra rezultatelor obținute de stațiu
nile experimentale agricole Valu". lui 

i Traian și Bărăganul, ae stațiunea vi
ticolă .Murfatlar și de gospodăriile a- 
gricoie colective din regiune. Aici am 
văzut mașinile și agregatele folosite 
in agricultură pentru a ușura munca 
țăranilor muncitori, și penttu a ob
ține recolte tot mai bogate. Elevele 
au vizitat de asemenea grădina de 

; zarzavat, răsadnițele și serele sfaiu- 
■ lui popular din orașul Constanța, unde 
, și-au dat seama cit de mult Se poate 

obține de la plantele eătora li s-au 
creat condiții optime de viată.

Pentru a cunoaște importanta indus- 
i trialâ a produselor agricole am vizitat 
' împreună cu elevele o fabrică de pa

nificație, fabrica de halva, fabrica de 
biscuiți și fabrica de extragere și pre- 

I lucrare a grăsimilor vegetale.
în predafea zoologiei ia clasele Vi 

și VII am ilustrat lecțiile cu ajuto
rul materialului didactic colectat din 
timp și cu ajutorul unor scheme con
fecționate astfel, îneît șă dea o ima
gine cit mai exactă a celor ce aveam 
de comunicat. Elevele au vizitat un 
punct pescăresc, au făcut o excursie 
pe malul lacului și pe malul mării, 
pentru a cunoaște animalele și condi
țiile lor naturale de viață. în perioa
da recapitulării, am vizitat stațiunea 
experimentală zootehnică Palas. Cu 
mult interes au luat cunoștință ele
vele de activitatea oamenilor de știin
ță și a îngrijitorilor de animale pen-

Vizită prietenească
La 15 Iulie, 46 de ucenici din toate 

școlile profesionale din țara noastră 
au plecat în Ungo^g pentru a pe
trece 15 zile într-o tabără internațio
nală. Reîntorși de puțin timp, ne a- 
ducem aminte cu plăcere de timpul 
petrecut în (ara vecină și prietenă.

In drum spre Siofok-Balaton, Bu
dapesta — inima Ungariei — ne-a 
primit invesmîntată in poleiala strălu
citoare ce i-o dă soarele unei frumoa
se zile de vară. Am rămas în Capita
lă două zile. In prima seară petrecu
tă la Budapesta, pe puntea vaporului 
„Kossuth", în alunecarea lină a vasu
lui. fericiți și veseli, am pătruns pe 
prima portiță a farmecului budapes- 
tan. De o parte și de alta a Dunării, 
ferestrele luminate ale clădirilor ma
sive, reflectate în apă, ofereau o pri
veliște feerică, iar arcurile podurilor 
se profilau și mai înalte pe azuriul 
limpede și înstelat al cerului. La Bu
dapesta am văzut și am cunoscut nu 
numai lucruri minunate, ci și ne fău
ritorii acestora. Cu prilejul vizitării 
unui mare șantier naval am cunoscut 
pe muncitorii maghiari, a căror hăr
nicie fi pricepere am admirat-o înde-

Cu sprijinul 
părinților

Părinții elevilor școlii elementare 
din satul Podul Giștei, raionul Dom
nești, regiunea București, au contri
buit din plin lă pregătirile în vederea 
deschiderii noului an școlar. Repara
țiile necesare și curățenia s-au făcut 
prin munca voluntară a acestora, eco- 
hoihisindu-se 0 sumă importantă de 
bani. După terminarea curățeniei, pio
nierii, sub conducerea învățătoarei 
Maria Medaru, au pavoazat localul 
școlii, au reparat și au pus în ordine 
materialul didactic.

Tovarășa Medaru a vizitat elevii la 
domiciliu, a stat de vorbă în special 
cu cei care s-au înscris în clasa I-a, 
a atras atenția părinților asupra în
semnătății frecvenței regulate a co
piilor la școală încă din primele zile 
de cursuri.

ST. GLEB

simțului de ordine, disciplină, cură
țenie și grijă pentru avutul obștesc.

Pentru boul ah școlar au fost îm
bunătățite condițiile materiale de 
funcționare a școlilor. Astfel, la 
școala de 7 art nr. 2 din orașul Huși 
a fost introdusă o conductă de apă. 
la școala de 7 ani nr. 4 au fost zu
grăvite culoarele, la școala de 7 ahi 
nr. 6 au fost amenajate sobe de te
racotă in sălile de curs. Lă școala 
medie de băieți au fost construite

tru obținerea unor rase de animale 
tot mai buhe.

Hotărirea Comitetului Central al 
P.M.R. și a Consiliului de Miniștri al 
R.P.R. cu privire la îmbunătățirea în- 
vâțămîntului de cultură generala pre
vede o serie de niăstiri concrete care 
vor duce la îmbunătățirea predării

Temeinice cunoștințe de ortografie
Cabinetul pedagogic al regiunii 

București s-a preocupat îndeaproape de 
in.roducerea in școală a noii ortografii. 
Metodișiii cabinetului au urmărit incă 
din anul școlar anterior ca în cadrul 
școlilor elementare, de 7 ani și medii 
să se organizeze s.udierea sistematică 
a noii ortografii de către toți învăță
torii și prolesorii. In planul de muncă 
al fiecărei școli s-au preVăzui în acest 
scop cite două ședințe de lucru pe luriă. 
Aceasta a făcut ca învățătorii și pro
fesorii să studieze temeinic principiile 
noii ortografii, pen.ru ca apoi să 
poată îndruma și urmări cu Succes 
înarmarea elevilor cu dbprinderi de 
scriere corec.ă. O activitate organizată 
în acest scc.p aii desfășurat cadrele di
dactice de la școala medie de fete din 
Giurgiu, de Ia școlile medii din Turnu 
Măgurele etc.

In decursul anului școlar încheiat 
s-a urmărit cu toată atenția însușirea 
și aplicarea normelor ortografice în 
școală. In planurile de lecții ale multor 
profesori de limba roiriînă, în deosebi 
din raionele Brănești, Călărași, Turriu 
Măgurele. Oltenija s-a reflectat pe 
larg preocuparea pentru aplicarea 
noii ortografii. Pe lingă cele 3-4 ore 
rezervate la începutul anului special 
pentru predarea noilor norme ortogra
fice. prdfesotii ău făclit numeroase 
exerciții de aplicare la lecțiile de gra
matică (morfologie).

La cercurile pedagogice ale profeso
rilor de limba rbniîhă s-a dezbătut 
referatul „Cum și-a organizat profe
sorul de limba romină munca de pre
dare a noii ortografii". Această 
problemă a fost discutată și îri alte 
ședințe ale cercurilor pedagogice. Ast
fel, tov. Marih CazaCu, profesbf la 
școala din comuna BtagadirU, raio
nul Zimnicea, a vorbit în cadrUl cer
cului pedagogic despre procedeele pe 
care le-a folosit în vederea consolidă
rii deprinderilor ortografice ale elevilor 
din clasele V-Vll. In munca de pre
dare a ortografiei, profesorul s-a ba
zat pe cunoștințele de gramatică alb 
elevilor, realizînd în felul acesta o în
sușire conștientă a regulilor învățate. 
După expunerea fiecărei reguli urnlau 
exerciții care au permis profesorului să 
constate dacă elevii au căpătat deprin
derea de a aplica în scris cele învăța
te. De asemenea, corectarea atentă a

lung. Căldura și dragostea prieteneas. 
că cu care ne-au primit vor rămîne o 
amintire adine înrădăcinată în noi.

Am plecat din Budapesta după o 
seară plăcută și plină de surprize, o 
adevărată seară de carnaval, petre
cută la Vidam Park" — ..Parcul Ve
seliei".

Restul timpului l-am petrecut în ta
băra internațională de la Siofok, în- 
tr-unul din pavilioanele spațioase șl 
moderne, construite tn anii de demo
crație populară, unde am fost cazați 
noi, ucenicii din Rominia. In celelalte 
se aflau ucenici din R. D. Germană, 
R. P. Bulgaria, R. Cehoslovacă și R. P. 
Ungară. Vorbeam limbi diferite, însă 
ne.am înțeles din primul moment. 
Discuțiile care se încingeau pe 
plajă, pe terenurile de sport — 
la volei, la fotbal, la ping-pong 
— pe aleile grădinii In care se 
afla tabăra, erau pe cit de a- 
prinse pe atit de pitorești și hazlii. 
Dacă te apropiai de unul dintre gru
puri puteai să auzi două-trei cuvinte 
rominești, două-trei maghiare, bulgă
rești, nemțești sau cehe. Și acest a- 
mestec ciudat era complectat de ges

...Și satul Valea 
Caselor are școală
Pină la instaurarea regimului de

mocrat-popular, în sătul Valea Case
lor n-a existat casă fără analfabeți, 
pentru că școala era foarte departe. 
Copiii din acest sat erau. nevoiți să 
treacă apa Pesceanei pentru a ajun
ge la școala elementară din Capul 
Dealului DrăgășarU. Părinții lor ii 
treceau cu luntrea peste apă, iar după 
amiază ii așteptau pe matul celălalt 
ca să-i readucă acasă.

Astă primăvară, cu prilejui alegeri
lor de deputăți pentru sfaturile popu
lare, țăranii muncitori din Valea 
Caselor au cerut înființarea unei școli 
in satul lor, luihdu-și angajamentul că 
vor afnetiaja ud local in care să se 
poată desfășura cursurile. Cererea ale
gătorilor a fost soluționată, favorabil 
de sfatul popular raional Drăgășăni. 
Incepind de lă 1 septembrie, în satul 
Valea Caselor va funcționa o școală. 
Colectivul școlii de 7 ani din comuna 
Zlătărei a trecut la efectuarea recen- 
sămîhtului, repartizlnd noii școli 24 
elevi pentru clasele I—IV. Comitet dl 
de părinți nou constituit s-a îngrijit 
de executarea lucrărilor necesare, pen
tru amenajarea localului școlii și a 
procurat materialele necesare. Secția 
de invățămint raională a alocat și ea 
fonduri în acest scop și s-a îngrijit 
de încadrarea școlii cu personal.

PROF. N, MARINESCU

cite două sobe de teracotă tn fiecare 
sulă de clasă, iar pe jos s-a pus par
chet nou. Aci însă, Trustul de con
strucții Birlad, care efectuează lucră
rile, dovedește încetineală in execu
tarea lor. Nu au fost incă terminate 
reparațiile la acoperiș prevăzute în 
deviz și nici noile instalații sanitare. 
Este necesar ca ritmul lucrărilor să 
fie grăbit.

CONST. IONESCU-POENARI 

științelor naturale în școală. Legarea 
teoriei de practică, de construirea so
cialismului în predarea științelor na
turale va contribui la o pregătire mai 
temeinică a tinerei generații pentru 
viață.

NICOLAE IACOBESCU

lucrărilor de control a prilejuit profe
sorului cunoașterea exactă a nivelului 
pregătirii elevilor Și a greșelilor fiecă
rui elev în parte. Graficul de evidență 
a greșelilor rămihea afișat un timp 
oarecare în clasă, astfel ca fiecare elev 
să știe ce greșeli urrriează Să-și corec
teze.

In cadrul aceluiași cerc pedagogic, 
profesoara Francisca Itu, de ia școala 
medie mixtă din Zimnicea, a expus ma
terialul didactic pe care l-a folosit ia 
clasa a X-a in vederea aplicării norme
lor ortografice. Vorbind despre expe
riența proprie, ea a arătat că în lecția 
rezervată discutării lucrărilor scrise 
de la clasa a X-a (la sfîrșiiul pătra
rului 1) a prezentat și greșeli orto
grafice tipice constatate in lucrările 
scrise. Profesoara și-ă notat greșelile 
mai importante din lucrările tuturor 
elevilor și a urmărit apoi zi eu zi 
scrisul elevilor; pentru ă le corecta.

O mare însemnătate pentru asigura
rea scrierii corec.e a elevilor o are sta
bilirea unor cerințe unice în această 
privință din partea tuturor cadrelor 
didactice. La școaia medie de fete din 
Călărași această preocupare nu s-a 
manifestat în mod organizat, sus
ținui. Dacă tov. Ludmila Mis- 
chia, profesoară de istorie, a con
trolat regulat caietele de notite ale ele
vilor, făcînd observații asupra scrisu
lui lbf, âlți profesori nu s-au interesat 
de aceasta. In cadrul consiliului peda
gogic al școlii nu s-a analizat nicio
dată această problemă.

Pentru a cunoaște în ce măsură și-au 
însușit elevii școlilor din regiune noile 
riorme ortografice, cabinetul pedagogic 
a efectua: în prima jumătate a anulut 
școlar trecut un sondaj la școaia me
die din Boiintin-Vale. Cu prilejul a- 
cestui sondaj au. fost cercetate lucră
rile de control date la diferite disci
pline, caietele de teme etc. S-a con
statat că la sfîrșiiul pătrarului I ele
vii din clasele V-Vlî nu cunoșteau 
încă suficient normele ortografice.

In noul ah școlar cabinetul pedago
gic își va intensifica munca în această 
privință, în vederea ridicării calității 
cunoștințelor de limba romîna ale ele
vilor.

MARIA COSTA 
metodistă 

cabinetul pedagogic al regiunii 
București

turi care se doreau a fi cit mai su
gestive și de multe alte mijloace de 
comunicare) care de care mai ingeni
oase.

Pe malul Balatonului, a cărui o- 
gliridă era ușor înfiorată de adie
rea blajină a vintului de seară, am 
petrecut clipe minunate, Strtnși în iu- 
rul focurilor de tabără, a căror vilvă- 
taie înaltă ne lumina prietenos fețele, 
recitam, dansam, spuneam glume și 
cintam. Noi, romînii — un cintec 
ceh, cehii un cîhtec maghiar, cei ma
ghiari un cintec rominesc și așa mai 
departe.

Am făcut excursii, ne-am întrecut 
pe terenurile de sport și am încins 
adevărate bătălii in apa lacului Ba
laton. Și zilele au trecut pe nesimți
te... Nu va trece insă prietenia care 
s-a închegat acolo. Valeriu nu-l va 
uita pe Pal, după cum Pa! nu-l va 
uita pe Frantișek sau pe Dimitri.

Timpul petrecut in Ungaria a lă
sat impresii puternice în sufletul fie
căruia dintre noi iar prieteniile li
gate cu ucenicii maghiari, bulgari, 
germani și cehoslovaci vor rcmîne vil 
ca o flacără nestinsă. D. GHISE

pen.ru
pen.ru
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Cînd acul coase
O seară de primăvară timpurie. Fe

restrele școlii sînt toate luminate. Sftr- 
șitul ultimei ore se apropie; clopo
țelul stă gata să sune.

în cancelarie, directorul își pregă
tește hirtiile pentru ședință și-și potri
vește glasul. Din cînd în cînd se uită 
nerăbdător la ceasul de pe mină, la 
cel din perete. Stă jos, se ridică, iese 
pe sală, apoi se întoarce și iar aran
jează hîrtiile de pe masă. „Așadar — 
gîndește el — la punctul unu se va 
citi referatul despre disciplina liber 
consimțită. Vor urma discuții. La 
punctul următor se vor prelucra ul
timele instrucțiuni cu privire la îm
bunătățirea muncii educative in 
școli..."

Tovarășul Iliescu, profesor de limba 
romină, a pregătit un referat de vreo 
28 de pagini, in care, in cuvinte me
șteșugite, a expus toate principiile 
discipl nei liber consimțite, toate me
todele și mijloacele ce trebuie folo
site in educarea elevilor, aranjindu-!e 
pe capitole și paragrafe, numerotate 
și subliniate cu grijă.

Directorul zimbește mulțumii: pre
vede o ședință reușită. Deodată, clo
poțelul zbtrniie, spărgind liniștea. Cu 
cataloagele sub braț, profesorii incep 
a sosi unul cite unul. Mai întirzie un 
timp profesorii de serviciu, apoi apar 
și ei...

Tovarășul director își aruncă pri
virea cercetătoare împrejur, apoi 
hirtie, și iar către pei de față. 
, — Tovarăși... vă rog... luați loc.

Apoi anunță ordinea de zi și 
cuvîntul profesorului de romină.

Așezat din timp și cu discreție

pe

dă

Așezat din timp și cu discreție în 
capul mesei, tovarășul Iliescu— care 
tot timpul păstrase o tăcere solemnă, 
concentrată, ascunsă sub intenția 
unei evident voite modestii — se 
mișcă deodată cu greutate in scaun; 
își scoate ochelarii din buzunar cu un 
gest larg, îi controlează in lumina 
becului, ii freacă atent cu batista fi 
îi controlează din nou ; ii mai șterge 
odată, și, în sfirșit, îi pune pe nas; 
dar renunță îndată: îi scoate, tușe
ște ușurel... și începe:

— Tovarăși... (glasul Iul e scăzut, 
abia auzit). Titlul referatului ce am 
avut cinstea să primesc a susține a- 
stăzi în fața domniilor voastre... (Vor
bind, profesorul de romină duce o- 
chelarii la ochi, ca să dea citire tit
lului).

Dar cînd să termine de citit titlul, 
'ușa se deschide cu un scirțlit neplăcut 
și profesorul Scurtu, de istorie, se 
strecoară tiptil înăuntru. întrerupt, 
tovarășul Iliescu își scoate ochelarii, 
ridicînd din sprîncene. Apoi, după o 
pauză cu înțeles, fi-i pune iar la loc:

— Așa dar — continuă vorbitorul 
— ca să punem în curent și pe to
varășii care— spune el, subliniind 
cuvintele— din motive bine înteme
iate, desigur, nu au putut fi de față, 
îmi veți da voie să repet titlul refe
ratului Ce am avut cinstea, după cum 
vă spuneam...

In sală se produce o ușoară miș
care. Referentul se întrerupe din nou, 
îniorcînd capul, interogativ, către 
director.

— Tovarășe Iliescu— spune direc
torul, puțin iritat — aveți cuvintul.

Dar tovarășul Iliescu nu se grăbe
ște. Așteaptă — o pauză lungă, cit o 
lecție de morală. Șoaptele, pornite din 
locul unde stă profesorul de istorie, 
încetează. în perete, pendula bate 
ora 7 și 30 de minute. însfirșit, refe
rentul se hotărăște. Glasul lui grav, 
de bariton, pornește întii jos, egal, 
cu impercept bile inflexiuni; merge 
așa cîtva timp, ca un avion care de
colează de pe pistă, apoi începe să 
urce treptat. Urcă o vreme domol, 
apoi face o mișcare scurtă de răsucire 
și pornește într-o viteză 
țiuie ascuțit ca o săgeată,

Urmează o pauză scurtă de cîteva 
minute, în care timp referentul își 
verifică aparatul vocal, își șterge len
tilele aburite și-și aprovizionează cu 
apă de pe masă motorul încălzit. 
Apoi glasul lui își ia din nou zborul 
în spațiul celor 28 de pagini bătute l-l 
mașină. Principiile, metodele, mijloa
cele fi procedeele alunecă pe Ungă el 
una după alta, ca astrele cerești in
tr-o călătorie interplanetară, 
iul — sărmana planetă — 
elevii ei, au rămas undeva 

în vremea asta profesorii.
se vede, de tăria eterului, sau. numai 
biruiți de greutatea pleoapelor, dau 
semne de oboseală. Numai profesoara 
de lucru, tovarășa Mereuță, aplicind 
metoda ocupației indirecte, nu vrea 
să răminâ în pierdere: hetărîlă c-l 
lăsa in urma pe conferențiar, minuie- 
ște de zor andrelele la ciorap, ca o 
dexteritate și repeziciune ca-i ar pu
tea trezi invidia neintrecuților cam
pioni de viteză— și chiar a inegala
bilului referent — dacă ar vedea-o.

Dar conferențiarul n-are timp pen
tru asta. Cu privirile drept incinte, 
concentrate pe direcție, aleargă neo
bosit. Una cite una. foile de hirtie 
zboară prin miinile profesorului, ina- 
intind către ultima. Anticiplnd fini
șul, tovarășa Mereuță mărește vite
za; degetele ei se mișcă acum cu o 
iuțeală uimitoare.

Intr-adevăr, zborul tovarășului Ilie
scu se aprop e de sfirșit. Glasul lui 
începe să scadă pe încetul; coboa-ă 
lent, in spirale largi, odihnitoare. în
cep a se zăn acoperișurile caselor, 
însfirșit, iată și școala, cu elevii, pro
fesorii — tovarășul Iliescu însuși—

Avionul biziie înfundat, căut.ndu-și 
pista de aterizare, pe care n-o poare 
găsi cu nic.un chip. Simțind s fir fitul 
etapei aproape, tovarășa Mereuță îf- 
adună puterile intr-un ultim efort. 
Din cîteva mișcări iuți și dibace, în
cheie ultimele ochiuri la ciorap și c:f- 
tigă întrecerea detașat cu trei secunde 
și două zecimi avans. Cu o ușoară 
intirziere trece linia de sosire și pro
fesorul de limba romină.

Competiția a luat sfirșit tntr-un 
timp record. Limbile ceasornicului in
dică numai 9 și 35 de minute. Scau
nele incep să se miște a ușurare. Cu 
un gest jinal, fără a bănui că a pier
dut, profesorul își scoate ochelarii și 
așteaptă aplauzele mulțimii. Dar cum 
toți, de la un capăt la altul, rămin 
nemișcați. directorul rupe tăcerea, ri- 
dicindu-se în picioare. După ce face 
un scurt rezumat al referatului pre- * 
zentat de tovarășul Iliescu, da să 
treacă la discuții; dar se oprește la 
timp. Se uită la ceas, clatină din cap 
și, după o scurtă ezitare, dă citire 
punctului următor din ordinea de zi, 
anunțind că discuțiile vor avea loc 
la sfirșit.

Se pare că toată lumea e de acord. 
Dar tovarășul Scurtu ridică mina:

— Tovarășe director, vă rog. îmi 
dați voie... numai două cuvinte.

Se vede că omul are ceva impor
tant de spus. Convins, directorul ce
dează, deși cu privirile îngrijorate 
spre ceas.

Ridicindu-se in picioare, tovarășul 
Scurtu mulțumește întii conferenția
rului, in cuvinte mișcătoare, 
lucrarea „domniei sale", 
„deosebit de interesantă 
învățăminte".

— Vă mărturisesc, — 
rășul Scurtu — că am 
turn rpfornf[

Pămin- 
școala. 

departe, 
amețiți.

pentru 
care a fost 
și plină de

spune tova- 
urmărit lec- 

referatului de la un capăt la 
cu o atenție și plăcere cres- 
și nu exagerez, cred, dacă de-

domol,

nebună, 
f__  ___ ... „ dispare,
apare din nou, străbate spații de hir
tie cu iuțeală de bolid și deodată, pe 

•- * • ' ' cade
in- 

tnfipt

neașteptate, făclnd un looping, 
vertiginos în p caj, oprindu-se 
tr.un sunet 
în pămint.

înfundat, cu botul

tura 
altul, 
cindă 
clar că am rămas impresionat. Lu
crarea tovarășului Iliescu, prin mate
rialul vast și divers pe care l-a adus 
in fața noastră, demonstrează in 
primul rlnd o largă și temeinică do
cumentație, însoțită de o laborioasă 
și minuțioasă organizare — pe care 
dumneavoastră Ip-ați apreciat, desi
gur, cu toții. Ceea ce m-a impresio
nat însă in chip deosebit la lucrarea 
tovarășului coleg, pe lingă aiitea alte

GAZETA ÎNVATAMINTULUI

ar a ața
calități remarcabile
— și aici cred că 
voi fi in asentimen
tul dumneavoastră
— a fost mai ales 
caracterul ei 
cuprinzător, 
clopedic aș 
zice, dacă-mi este 
permisă această 
mică exagerare. To
tuși... lucrarea. cum 
este și normal, are 
și unele lacune, 
mici scăpări — ex
plicabile de altfel, 
dacă avem in ve
dere Lnutele spa
țiale impuse de 
dimensiunile unui 
»mplu referat (to
varășul Scurtu sub
liniază în chip deo
sebit ultimele două 
cuvinte). Dz aceea
— dacă pr.n acea
sta bineînțeles nu 
abuzez poate p'ez 
mult de bună
voința și răbda
rea dumneavoastră
— aș cere permi
siunea sd fac unele 
scurte complectdri.

Ajungind aici, vorbitorul se oprește 
o clipi pentru a lua pulsul asistenței. 
In sală domnește o tăcere mohor-.tă. 
Luind absența oricirui protest drept 
aorobare. tovarășul Scurtu se lansea
ză intr-o prelegere interminabili. 
După ce face, cu lux de amănunte, 
istoricul dezvoltării relațiilor dintre 
profesor și elevi, incepind dm antichi
tate și pini in zilele noastre, intră 
îitsfirșit in miezul subiectului. Pro
blema de căpătii. pe care se sprijină, 
după părerea lui. întreaga construcție 
și asupra căreia se oprește insistent, 
impungind agresiv aerul cu degetul 
arătător, este aceasta: ^dacă noțiu
nea de „procedeu" este sinonimă cu 
cea de „mijloc" sau nu este; iar dacă 
nu este, atunci se pune întrebarea: 
care este deosebirea ?"

— Ridic această întrebare — spune 
vorbitorul —■ intrucit problema, fiind 
ignorată în chip regretabil de către 
referent, poate da naștere la grave 
confuzii.

La aceste cuvinte profesorul de ro
mină sare ca ars. Răsfoind nervos prin 
hirtii, scoate una și, intervenind, ti 
dă citire de la un capăt ta altul, pen
tru a dovedi că susamintita problemă, 
dacă nu a fost pusă în termeni 
anume, formează tema unui capitol 
întreg, dezvoltat pe patru pagiru.

Dar tovarășul Scurtu nu se lasă 
impresionat. Nu înțelege să renunțe 
și dorește un răspuns precis la în
trebarea ridicată. Conflictul fiind de
clarat, lupta începe. Cei doi profe
sori caută prin memorie, lansează 
principii, teorii și metode. De la o 
vreme, asudat și roșu la față, pe ju
mătate amețit, profesor*! ir romină 
începe să dea inapoL AutorXate0 hă 
se clatină vizibil, abia dacă reușești 
să mai scoată un cuvint. Victoria 
profesorului de istorie e la dm pași.

Atunci, profitind de împrejurare, 
directorul intervine purănd capăt dis
cuțiilor. $1, pentru a evita o reluare 
eventuali a ostilităților, anunți ime
diat trecerea la punctul următor di 
pe ordinea de zL

însfirșit. camenii respiri, ușurați, 
ca după o gr-a suferință. Se scutură 
de oboseală. își scot creioanele, in
troduse intre timp înapoi in buzunar 
și așteaptă ca interes. Urmează citi
rea și discutarea instrucțiunilor cu 
privire la îmbunătățirea muncii edu
cative. Creioanele alunecă pe hirtie 
luind însemnări. In vremea asta, cea
sornicul bate într-un ritm egal, ne
obosit. O-a e inaîntctd. Escclaii-.d 
rindurile, directorul reușește totuși w

atot- 
enci- 
putei

CTîCî, foarte termine aproape de miezul nopții.
D.n toate părțile, lumea ridică mii- 

mie pentru a se înscrie la discuții. 
Pus între ciocan și nicovală, direc
torul întoarce privirile, cu înțeles, 
către ceas ș: limitează timpul de vor. 
bit la trei minute de om. Pe stradă, 
tramvaiele se aud din ce in ce mai 
rar. ia cuvintul profesorul de mate
matici.

— Tovarăși, înainte de a trece la 
discuții, aș vrea să spun cîteva vorbe. 
Scopul acestei ședințe, după cum șt m 
cu toții, a fost să prelucrăm instruc
țiunile cu privire la îmbunătățirea 
muncii educative in școală. Și cînd 
zicem in școală, trebuie să înțelegem 
in școala r-oast'd— 'Ori noi ce-am 
făcut ? După ce. timp de aproape 
patru ceasuri am cusut, ca ciubotarul 
din poveste, ca ac fără ață, acum am 
vrea să dăm încălțămintea gata in
tr-un sfert de ceas^. Păi treabă-i 
asta ? Să lăsăm la o parte vorbele 
goale și umflate fi să ne adunăm să 
stăm serios de vorbă despre elevii 
noștri, despre elevii din această 
școală și nu de undeva d.n văzduh, 
să vedem ce putem face noi. cei 
de-aici, pentru mai buna lor creștere 
— că de ssca ni i-a încredințai 
poporul.

__ N-o si mei stăm si rd lămu
rim cine a avat dreptate. Ați înțe
les-o și singuri.. Dar am vrea să vă 
facem atenți asupra uneia din cauzele 
care duc la aglomerarea ședințelor. E 
de vină aid. vorba profesorului de 
matematici, acul care coase fără 
4*-

I. AXENTE

In legătură cu trimiterea produselor agricole 
la expozițiile consfătuirilor raionale

La expozițiile consfătuirilor raiona
le școlile vor trimite, printre altele, 
și materiale care să reflecte activita
tea pe parcela experimental;. După 
cum rezultă din scrisorile sosite la 
redacție, la aceste expoziții vor par
ticipa numeroase școli înscrise la con. 
cursul organizat de către Comitetul 
Central al Sindicatului Muncitorilor 
din Invățămtnt și de către „Gazeta 
învățămîntului” pentru cea mai bună 
parcelă experimentală.

învățătorii și profesorii vor pre
zenta la aceste expoziții planurile de 
cultură, planurile calendaristice, caie
te de observații ale elevilor, planșe, 
machete, colecții de diferite soluri 
din regiune (profiluri de soluri), ier
bare cu plante ce au fost recoltate 
de pe parcela școlară, colecții de 
semințe și produse care să reflecte 
utilitatea și importanta aplicării me
todelor agrotehnice înaintate, a cu
noștințelor transmise în cadrul pre
dării științelor naturale.

Pentru ca e.xoonatele să poată 
oglindi cît mai fidel experiența do- 
bîndiță de cadrele fruntașe în mun
ca pe parcela experimentală, est; n;- 
cesar ca trimiterea produselor agri
cole la expoziții să se facă cu deo
sebită grijă.

Plantele 
orz, ovăz
școlară se pot prezenta sub forma u- 
nor snopi bine legați, pe e’.iche:; e 
cărora să se scrie denumirea știin
țifică a plantei, cea populară, ex
periența ce s-a făcut (grîu iarcv 
sau neiarovizat, grîu căruia i s-a ad
ministrat îngrășăminte și ce fel de 
îngrășăminte sau căruia nu i s-a_ 
dat îngrășăminte etc.).

Porumbul se va prezenta și ca plan
tă înțr.eagă, pentru a se vedea dez
voltarea, numărul știuleților pe fir și 
prin știuleți. Etichetele ce se vor 
anexa exponatelor trebuie să ara
te, de asemenea, experiențele efectua
te (polenizarea suplimentară, hibri
darea cu alt soi ețc.)

Piante'e industriale — in, cînepă,

bumbac — se vor aduce tot sub 
formă de snopi, iar plantele medici
nale în mici pung-j'.ițe făcute d.n ce
lofan.

Cu mult succes se pot prrzenta ta 
expoziție și legumele și fnrtaie ob
ținute pe parcela experimentală. După 
ce roșiile, vinețele, ardei:, diferitele 
fructe din pomi au fost recoltate, se 
șterg bine cu o cirpâ uscată, se in
troduc in borcane de sticlă curată (cu 
o capacitate corespunzătoare produ
selor) peste care se pune o soluție 
de formei pregătită din timp, in con
centrație de 4%. care se poate ușor 
procura de Ia farmacie. Dacă borca
nele au capace este bine ca acestea să 
fie ceruite de jur împrejur. Dacă nu 
au. se pot întrebuința membrane or
ganice sau celofan, care se aplică 
deasupra borcanului și se hagă cu 
sfoară. In soluția de formol, fructele 
legumelor și ale pomilor își păstrea-

zi bine culoarea chiar mai mulți 
ani.

Pe etichetele de pe borcane se va 
scrie denumirea științifică a plante, 
cea populară. experiența care s-a ur
mărit (hibridarea vegetativă, hibrida
rea sexuală, aplicarea îngrășămintelor 
organice și minerale etc ), precum ți 
Se'.-' în care au fost aplicate metode
le agrotehnice înaintate in cultura a- 
cestcr plante și producția calculată 
la ba.

Comisiile alcătuite la raioane pen
tru aprecierea muncii școlilor în
scrise la concurs au datoria să ajute 
îndeaproape cadrele didactice pentru 
a-și expune produsele cele mai reușite 
care ilustrează succesele obținute și 
cin observarea cărora particîpanții la 
consfătuire au într-adevăr ce învăța.

M. APOSTOLESCU
lector Ia cated'a de științele naturii 

a I.C.P.C.D.

cerealiere: grbj. secară, 
etc. recoltate pe parcela

Orchestra semisimfonică a clubului sindicatului muncitorilor din 
învățămint la concursul echioe lor artistice de amatori ale sindica
telor.

între studenții dm R. P. R 
și R. P. Po:onă

La invitația Institutului de Con
strucții din București, marți a sosit in 
Capitală un grup de studenți din Var
șovia.

Studenții polonezi vor vizita Bucu- 
reștiul și împrejurimile sale și se vor 
intîini cu cadre didactice și studenți 
ai Institutului de Construcții. Apoi 
vor pleca la Hunedoara, unde vor tace 
practică pe șantierele de construcții 
din localitate.

Zilele trecute, o delegație de studenți 
ai Institutului de Construcții din 
București a plecat in R P. Polonă, la 
invitația Politehnicii din Varșovia, 
pentru un schimb de experiență 
studenții polonezi.

O activitate 
interesanta

CU

Membrii cercului de matematică și 
fizică de la școala de 7 ani din 
Dăești-Urși. raionul Eăbeni, regiunea 
Pitești, au fost antrenați să culeagă 
diferite probleme, jocuri, rebusuri, 
jucării care au la bază anumite prin
cipii matematice și fizice. Printre nu
meroasele probleme culese de elevi 
sint unele foarte interesante care sînt 
discutate în cerc, rezolvate și apoi 
popularizate. Unele probleme sint for
mulate în cerc. Apoi la rezolvarea 
acestora participă elevii, frații, suro
rile și părinții lor.

Elevii au descoperit o „vrăjitorie" 
care, cu ajutorul unui magnet, făcea 
să se miște un „drăcușor" de fier, 
care folosea „descîntece" pentru în
chegarea apelor. Membrii cercului au 
demascat aceste înșelătorii, explifînd 
țăranilor muncitori, în mod științific, 
pe baza legilor fizicii, toate aceste 
fenomene.

Tot astfel sînt explicate pe baza 
legilor fizicii (gravitatea și inerția, 
forța centrifugă etc.) unele jucării fă
cute în sat.

Acțiunea întreprinsă de elevii școlii 
a fost primită cu mult interes de 
majoritatea țăranilor muncitori, care 
sint stimulați să scornească diferite 
probleme baza.e pe matematică și 
fizică.

Țărani muncitori ca Dumitru-Băta- 
șu. Constantin Despa și alții s-au 
atașat cercului, ajutîndu-1 să-și lăr
gească activitatea prin secții de radio, 
de fotografie ele. Ei îi ajută pe elevi 
la construirea unor aparate.

Această formă de activitate face 
ca pe zi ce trece tot mai multe cu
noștințe să fie popularizate in mijlo
cul oamenilor muncii, contribuind ast
fel la ridicarea nivelului lor cultural.

Prof ION STANCULESCU

Profesorii și sfudenjii egipteni sprijină 
hcfărîrea guvernului cu privire 

la naționalizarea Canalului de Suez
Cairo continuă să aibă loc mi-La 

tinguri și adunări de sprijinire a ho- 
tăririi guvernului cu privire la națio
nalizarea Societății Canalului de Suez.

La ședința Consiliului Academic al 
Universităților egiptene, la care au 
participat rectorii universităților și 
decanii facultăților, a fost adoptată o 
rezoluție care aprobă naționalizarea 
Canalului de Suez ca un nas extrem 
de important spre asigurarea inde
pendenței economic» a țării și ca o 
dovadă de emancipare de sub domi-
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In rezoluție este con- 
imperia^

nația străină, 
damnată atitudinea statelor 
liste față de dreptul legitim al Egiptu
lui de a naționaliza Compania Ca
nalului de Suez

Membrii Asociației absolvenților u- 
niversităiilor din Egipt declară într-o 
rezoluție înaintată președintelui re
publicii că sînt hotărîți să lupte, ală
turi de întregul popor egiptean. în a- 
părarea drepturilor naționale și a su
veranității Egiptului

U. R. S. S. va depăși cu siguranță S. U. A. 
în domeniul științificli

După cum anunță agențiile occiden
tale, cercurile americane continuă să 
dovedească o preocupare deosebită fa
ță de faptul că U.R.S.S. reușește să 
pregătească mai multe cadre științifice 
cu înaltă calificare decît S.U.A. A- 
ceastă problemă a fost din nou dis
cutată de „Fundația națională pentru 
știință" din S.U.A. și cu această oca
zie s-a arătat că în cursul anului tre
cut universitățile sovietice au pregătit 
de două ori mai mulți oameni de știiu 
ță decît cele americane. Astfel, în a- 
ceastă perioadă au fost pregătiți 59 000

de noi ingineri în U.R.S.S. față de 
22.589 în S.U.A.

Președintele fundației, Alan Water
man, a subliniat cu această ocazie că, 
în afară de diferența numerică în fa
voarea U.R.S.S., trebuie ținut seama 
ți de faptul că „oamenii de știință a- 
mericani și sovietici trăiesc în condi
ții diferite din punct de vedere social, 
politic și economic". Această stare de 
lucruri a determinat de altfel aproape 
toate ocranizațiile științifice america
ne să avertizeze în ultimii ani că 
„U.R.S.S. va depăși cu siguranță 
S.U.A. în domeniul științific".

O aejiune arbitrară 
a Departamentului de Stat al S. U. A.

s-a mai anunțat. 
19t>5 conducerea stu

denților Universității din Chicago » 
adresat ambasadei sovietice din 
S.U.A. o scrisoare in care și-a ex
primat dorința de a începe un schimb 
de studenți cu una din universitățile 
din U.R.S.S. In această scrisoare se 
spunea : „Considerăm că realizarea 
programului schimbului de studenți ar 
contribui în momentul de față la o 
mai bună înțelegere a activității 
asociațiilor noastre". In scrisoare se 
arată de asemenea că Universitatea 
din Chicago face schimb de studenți 
și cu universitățile din alte țări.

Universitatea „M. V, Lomonosov" 
din Moscova, care face schimb de stu
denți cu universități dintr-o serie de

După cum 
în noiembrie

țări și unde învață studenți din India, 
Polonia, Cehoslovacia, Franța, Nor
vegia, Finlanda, Islanda și din alt: 
țări, a declarat că este de acord ca 
în anul școlar viitor să facă schimb de 
doi studenți cu Universitatea din Chi
cago. Intre universități s-a realiza; o 
înțelegere cu privire Ia asigurarei 
materială a studenților, data sosirii 
studenților americani în U.R.S.S. și a 
studenților sovietici în S.U.A. etc.

La 2 august însă, Departamentul de 
Stat al S.U.A. a adus la cunoș'ință 
ambasadei sovietice la Washington că 
pentru a intra în S.U.A. studenții so
vietici trebuie să accepte să li se ia 
amprentele digitale și că schimbul de 
studenți între universitățile din Mos
cova și Chicago trebuie arainat pen
tru anul viitor.

Noi lucrări elaborate de Institutul de științe pedagogice
Pentru a veni in sprijinul cadrelor 

didactice și a contribui ia continua 
ridicare a calității muncii instructiv- 
educative din școli. Institutul de ști
ințe pedagogice a elaborat o serie de 
noi lucrări pedagogice. Astfel, au 
apărut următoarele metodici și În
drumări metodice:

Melodica limbii romine (gramati
cal pentru școala elementară, clasele 
I—IV (ediția a ll-a revăzută) — 
Editura de stat didactică și pedago
gică — 267 pagini — 4,15 lei.

Lucrarea cuprinde numeroase indi
cații metodice care constituie o 
călăuză prețioasă în predarea cunoș
tințelor de gramatică. Se arată im
portanța studierii gramaticii pentru 
dezvoltarea gindirii și vorbirii, se 
dau indicații cu privire Ia desfășu
rarea lecțiilor de gramatică, la meto
dele de predare a ortografiei și fun
damentarea lor, la dezvoltarea expri
mării orale și scrise a elevilor, la 
predarea scrierii caligrafice. De ase
menea. se dau exemple de lecții și 
compuneri pentru dezvoltarea expri
mării elevilor.

Cunoașterea naturii de către copiii 
l de vîrstă preșcolară — Editura de 

stat didactică și pedagogică — 15S 
pagini — 4,10 lei.

Scopul lucrării este de a prezenta 
educatoarelor îndrumări metodice ne
cesare realizării cu succes a educa
ției comuniste în instituțiile preșco
lare, pe baza cunoașterii naturii de 
către copiii de vîrstă preșcolară. Lu
crarea indică procedeele care trebuie 
folosite în îndeplinirea acestei sar
cini : observarea, plimbările și
excursiile, activitatea practică a co
piilor în natură, jocurile, povestirile, 
ghicitorile, desenul, modelajul etc.

Metodica predării limbii romîne la 
i clasele V—VII — Editura de stat di

dactică și pedagogică — 456 pagini— 
9,70 Iei.

Lucrarea cuprinde un material me
todic sistematic, care orientează ca
drele didactice în munca de preda;e 
a gramaticii la clasele V—VII. La 
tratează următoarele teme mai im
portante : tipologia lecțiilor de limba 
romină și pregătirea profesorului 
pentru lecție ; predarea foneticii, mor
fologiei, ortografiei, sintaxei propo
ziției și a frazei, punctuației ; orga
nizarea frontului comun în școală 
pentru asigurarea unei exprimări și 
scrieri corecte. Metodica, întocmită 
pe baza experienței pozitive a cadre
lor didactice din școlile noastre, con
ține și o exemplificare adecvată cu 
privire la planurile de lecții, grafice, 
fișe ortografice, tabele recapitula
tive, precum și diferitele exerciții și 
teme destinate activității 
și de acasă a elevilor.

Terne pentru acasă la 
(îndrumări metodice). — 
stat didactică și pedagogică — 90 
pagini — 1,80 lei.

Lucrarea dă îndrumări metodice 
amănunțite pentru munca de organi
zare. desfășurare șl control al temelor 
pentru acasă și precizează importanța 
muncii independente a elevilor in 
scopul însușirii temeinice de către

din clasă

matematică
Editura de

aceștia a cunoștințelor de matema
tica. In legătură cu controlul inoe- 
plinirii temelor pentru acasă 
intricate o serie de procedee 
verif.carea temelor e>eciuate 
sa, veriticarea temelor oraie, discu
tarea lipsurilor, folosirea temelor 
pentru lichiuarca lipsurilor constatate 
in sistemul de cunoștințe ai elevi
lor.

teme pentru acasă la fizică și chi
mie (îndrumări metodice). — Editura 
de stat didactică și pedagogică — 85 
pagini — 1,80 lei.

Lucrarea dă îndrumări amănun
țite cadrelor didactice de specialitate. 
La tratează următoarele teme: im
portanța studiului individual și a te
melor pentru acasă; cerințele peda
gogice ale temelor pentru acasă; 
telul temelor, executarea lor de către 
elevi; controlul îndeplinirii temelor. 
La siîrșitul lucrării este anexată o 
bibliografie și o fișă bibliografică.

îndrumător peniru educatoarele 
grădinițelor de copii — Editura de 
stat didactică și pedagogică — 191 
pagini — 3,50 lei.

Cuprinde programa activității care 
trebuie desfășurată cu copiii intre 3 
și 7 ani în grădinițele de copii. Ma
terialul are un caracter obligator 
pentru toate educatoarele. In îndru
mător sînt arătate : sarcinile princi
pale ale activității instructiv-educative 
din grădinițele de copii, țlnîndu-se 
seama de particularitățile de vîrstă, 
anatomo-fiziologice și psihice ale co
piilor, după cele trei grupe principale 
de vîrstă (grupa mică — 3—4 ani; 
grupa mijlocie — 5 ani; grupa mare 
— 6 ani); volumul de cunoștințe și 
deprinderi care trebuie să fie însușite 
de copii în legătură cu limba mater
nă, educația fizică și cunoașterea me
diului înconjurător ; deprinderile pri
vind număratul și socotitul, desenul, 
modelajul și cintui; felul in care 
trebuie organizată activitatea copii
lor, jocurile și plimbările lor etc.

îndrumări metodice pentru dezvol
tarea vorbirii la elevii din clasele I—IV 
în cadrul orelor de limba 
(școli cu limba de predare a 
tățiilor naționale) — Editura 
didactică și pedagogică — 
gini — 3.35 lei.

Lucrarea are două părți: 
referă la conținutul muncii și la me
todele folosite pentru formarea de
prinderilor de vorbire în limba ro
mînă. iar în a doua sînt prezentate 
diferite exerciții pentru dezvoltarea 
vorbirii. Cartea a fost întocmită pe 
baza experienței pozitive a cadrelor 
didactice fruntașe din școlii; cu limba 
dc predare" maghiară, ge'mană și 
bulgară și a activității lectoratului de 
limba romînă de 
,,Bolyai" din Cluj.

Metodica predării 
(gramatica) pentru 
Editura de stat didactică și pedago
gică — 324 pagini — 6 65 lei.

Lucrarea cuprinde : îndrumări prac
tice pentru predarea gramaticii — pe 
teme și clase; metodica predării or
tografiei ; dezvoltarea exprimării o- 
rale și scrise ; predarea caligrafiei. Se 
precizează importanța predării limbii

sint 
ca : 

aca-

romînă 
minon- 
de stat 
190 pa-

una se

la Universitatea

limbii german; 
clasele 1—IV —

pentru dezvoltarea gindirii șl vor
birii, se dă material ajutător pentru 
însușirea noțiunilor de gramatică și 
ortografic etc.

Metodica predării 1 hribii sîrbe (gra
matica) pentru clasele I—IV — Edi
tura de stat didactică și pedagogică 
— 281 pagini — 5,45 lei.

Lucrarea tratează următoarele teme 
mai importante : 
pentru învățarea gramaticii 
capitole și clase ; 
fiei ; dezvoltarea 
scrise ; predarea caligrafiei, 
exemple de analiză gramaticală și de 
aplicare a regulilor ortografice, pre
cum și de compuneri după ilustrație, 
planuri ețc. Se precizează care sînt 
cerințele unei exprimări și scrieri 
corecte.

Metodica predării citirii pentru 
sele I—IV în școlile cu limba de 
dare germană — Editura de 
didactică și pedagogică — 220 
gini — 3,40 lei.

Lucrarea cuprinde programa activi
tății care trebuie desfășurată cu copiii 
din clasele I—IV privind organizarea 
muncii și procedeele folosite pentru 
dezvoltarea deprinderilor elevilor de 
a citi, indicații cu privire la citirea 
bucăților cu conținut practic științific, 
la citirea operelor literare, la lectura 
in afara clasei, munca independentă 
a elevilor la citire. Pentru ilustrare 
se dau o serie de exemple de planuri 
pentru lecțiile de citire.

îndrumări metodice pentru preda- 
iea constituției în clasa a Vil-a —

Editura de stat didactică și pedago
gică — 174 pagini — 4 lei.

In introducerea lucrării este arătat 
scopul predării constituției în școala 
noastră, 
privitoare 
prinse in

îndrumări practice
P« 

metodica ortogra- 
exprimării orale și 

Se dau

Lucrarea dă apoi îndrumări 
la predarea lecțiilor cii- 

manual.
★

curs de apariție alte lu

★

cla- 
pre- 
stat 
pa-

Sînț în
crări care vor fi în curind la îndc- 
mîna cadrelor didactice, pentru des
fășurarea cu succes a activității lor 
în noul an școlar. Printre acestea se 
numără :

Metodica predării citirii pentru cla
sele I—IV în școlile cu limba de 
predare maghiară.

Metodica predării citiri pentru cla
sele I—IV în școlile cu limba de pre
dare sîrbă.

îndrumări metodice pentru pre
darea abecedarului.

Dezvoltarea exprimării orale și 
scrise a elevilor la lecțiile de limba 
și literatura

Folosirea
maternă în p-edarea limbilor străine. 

Culegere \
(manual ajutător).

Dezvoltarea exprimării orale și 
scrise a elevilor la limba romînă în 
clasele V—X de la școlile cu limbila 
de predare ale minorităților națio
nale.

Dezvoltarea exprimării orale ți 
scrise a elevilor la limba maternă în 
clasele V—X la școlile cu limba 
predare maghiară.

Munca dirigintelui - - culegere 
articole.

romînă.
cunoștințelor de limba

de exerciții gramaticala

de

da

★

Gazeta matematică și fizică" nr. 7J!
A apărut numărul 7 al „Gazetei 

matematice și fizice" seria B. Revista 
cuprinde o serie de articole privitoare 
la unele chestiuni de fizică și mate
matică. probleme rezolvate și nume
roase probleme pentru a fi rezolvate.

In articolul ..Mașinile e'ectrice de 
calculat" de academicianul B. V. Gne 
denko se arată pe scurt cauzele care 
au determinat dezvoltarea in ultimii 
ani a mașinilor moderne de calculat, 
șe dau cîteva date cu privire la prin
cipiile care stau la baza funcționării 
mașinilor electrice de calcul care pot 
efectua mii de operații pe secundă, a 
mașinilor de tradus și automatelor 
electronice. Expus într o formă acce
sibilă elevilor, articolul contribuie la 
îmbogățirea cunoștințelor acestora 
despre mijloacele moderne de calcul.

In articolul ..Gazul de lemn in 
slujba economiei" de prof. ing. dr. D. 
Drîmbă se arată cum poate fi în'ocult 
combustibi ul superior, ca benzina, 
prin combustibili inferiori mai ieftin: 
(lignit, turbă, deșeuri de lemn) la o 
serie de mașini de transport, agricole, 
forestiere etc. Articolul cuprinde o 
schemă generală a unei instalații ga
zogene și descrierea succintă a mo
dului cum funcționează o astfel de 
instalație. Prin mater’a’ul pe care îl 
oferă, articolul contribuie la îmbogă-

țirea cunoștințelor politehnice ale 
vi lor.

In articolul „Construcția și grada
rea unui ampermetru-voiimetru pemru 
curent continuu și alternativ cu sen
sibilitate variabilă", conf. univ. Virgil 
Pavlu dă o descriere amănunțită a 
materialelor necesare pentru construi
rea unui ampermetru-voltmetru cu 
mij'oace proprii și dă indicații asupra 
eta'onării instrumentului. Artlco'ul 
este cu atît mai util, cu cit construi
rea unui ampermetru-voltmetru cu 
mijloace proprii are o importanță 
deosebită în înfăptuirea invățămîn.u- 
lui politehnic.

Revista mai cuprinde un articol 
privind cunoașterea energiei atomice, 
de aspirant A. Hristev, articol care 
poate fi studiat în cadrul cercului de 
fizică din școală și un „Caleidoscop 
fizic" indicînd cîteva experiențe inte
resante de fizică, însoțite de expli
cații.

Se publică, de asemenea, artico'ul 
„Demonstrarea geometrică a unor 
formule de trigonometric", de Silviu 
Guiașu, rezolvări ale problemelor <e 
matematică și fizică propuse în nume
rele anterioare, precum și o serie de 
probleme noi propuse pentru a fi re
zolvate.

els-
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